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Slovo na úvod
Milí čtenáři, na  úvod nemáme moc dobré 

informace… Odebírají nám průkazy ZTP, kom-
plexní lázeňskou péči máme na tři týdny, hrozí 
zánik SLL Janské Lázně, sil nám ubývá čím dál 
tím víc . Na  naši činnost jsme obdrželi dotace 
na rekondice, ale na plavání, publikační činnost 
nebo Festival OOO už ne . Tím pádem musíme 
finančně zredukovat některé aktivity .

Ale my nevěšíme hlavu a  jedeme dál! Je tu 
další číslo našeho Zpravodaje a doufám, že vás 
opět potěší . Co jsme pro vás připravili?  

Slovenská Asociace polio vydala letošní 
první číslo Informátora . Po  jeho přečtení jsem 
se okamžitě spojila se Štefanem Grajcárem . 
Nejenom jako s předsedou AP v SR, ale hlavně 
proto, že je to česko-slovenský zástupce ve vý-
boru EPU, kde působí jako referent pro rozší-
ření organizace směrem do  východní Evropy 
(informovali jsme vás o  tom v  minulém čísle) . 
Popisuje nové informace z Evropské unie polio 
a  zajímavou celosvětovou iniciativu Rotariánů 

End Polio Now . A  se souhlasem autorky publi-
kujeme i Nové poznatky o postpoliosyndrómu .

Milým a vzácným hostem v rubrice Obrazy 
obrnářů je tentokrát předseda AP Ing . Jindřich 
Beneš . Pravidelnými informacemi mě zahrnují 
kolegové z  Car Clubu zasílající novinky z  por-
tálu Helpnet, mnozí další z vás a hlavně Franta 
Fux . Franta je ten správný človíček, který sedí 
u počítače a „vyšťourá“ různé informace . Navíc 
neotálí a iniciativně se pouští do různých disku-
sí a obhajob zdravotně postižených .

V  čísle najdete příspěvky o  dopadech sociál-
ní reformy a informace kolem SLL Janské Lázně, 
v rubrice Píšete nám jsou různé zajímavosti z ces-
tování a dokonce i ohlas z první letošní rekondice .

Bývalé majitele a příznivce „hadraplánů“ jis-
tě potěší článek Velorexy ožívají . Mnozí z  vás 
svoje dětství i mládí strávili v Jedličkově ústavě . 
A Jedle, jak ji familiárně nazývají, slavila sto let 
a někteří byli u toho .

(mm) 

Medializace kolem SLL Janské Lázně 
V souvislosti s medializací situace v Janských Lázních požádal předseda AP Ing. Jindřich 
Beneš ředitele SLL Janské Lázně MUDr. Koudeleho o vyjádření. Jeho stanovisko bylo, že 
vyjádření veřejnosti již poskytl, ale pro nás exkluzivně poskytl svůj osobní dopis ministru 
zdravotnictví Leoši Hegrovi. Doslovný přepis tohoto dopisu otiskujeme: 

Státní léčebné lázně Janské Lázně, státní podnik, 
náměstí Svobody 272, 542 25 Janské Lázně
Adresát: Ministerstvo zdravotnictví ČR, Vážený 
pan Doc. MUDr. Leoš Heger, CSc., ministr zdravot-
nictví ČR, Palackého nám. 4, 128 01 PRAHA 2 
V Janských Lázních dne 3. 4. 2013

Vážený pane ministře,
prosím Vás o  velice nutnou pracovní schůzku. 
Díky změnám, které přinesla nová vyhláška č. 
267/2012 o  stanovení indikačního seznamu pro 
lázeňskou léčebně rehabilitační péči o  dospělé, 
děti a dorost a díky trvajícím průtahům ze stran 
většiny zdravotních pojišťoven včetně Všeobec-
né zdravotní pojišťovny, poklesl počet pacientů 
a  tím tržeb státního podniku pod hranici, která 
ještě umožňuje financování státního podniku.

Jsme nuceni Vás požádat o rozhodnutí, ke kte-
rým je kompetentní pouze Ministerstvo zdravot-
nictví ČR, a to zda ukončit činnost státního podni-
ku nebo dokončit smluvní jednání se zdravotními 
pojišťovnami a  redukovat státní podnik na  op-

timální velikost, která by podle našich odhadů 
mohla vést dokonce k tvorbě zisku.

Všechna výše uvedená fakta, jsou navíc kom-
plikována zařazením podniku do  privatizace 
a  tedy zákazu nakládání s  určeným majetkem 
státního podniku.

Vážený pane ministře, současná nejistota 
existence podniku vytváří velmi příznivou per-
spektivu pro vznik obav zaměstnanců o pracovní 
příležitosti. Případný odchod zejména kvalifiko-
vaných pracovníků by urychlil rovněž zánik pod-
niku. Tuto situaci si dovoluji zmiňovat v souvislos-
ti s  podanou výpovědí vedoucího lékaře dětské 
léčebny.

Vážený pane ministře, věřím, že mé obavy 
pochopíte a umožníte mi, abych Vám současnou 
situaci mohl detailněji popsat, protože bez rych-
lého a  správného rozhodnutí se dostane státní 
podnik do  platební neschopnosti v  krátkém ča-
sovém horizontu a  nezbyde než učinit opatření 
k ukončení činnosti a likvidaci státního podniku.
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S  ukončením provozu se pochopitelně zvýší 
ekonomické zatížení státu nákladovými polož-
kami na nezbytnou údržbu a správu neprovozo-
vaných objektů a  dalšího majetku, jehož reálná 
prodejnost nebo jiná forma využití se naopak 
výrazně sníží.

Vážený pane ministře, pokud zakladatel stát-
ního podniku, jehož jste nejvyšším představitelem, 
neučiní v  několika týdenním časovém horizon-
tu některá z  opatření, která jsme již navrhovali 

a s nimiž jsme seznámili dozorčí orgány státního 
podniku, budu já s dalšími členy nejužšího vedení 
státního podniku nucen uvažovat o  opatřeních 
směrujících k zahájení likvidace státního podniku. 
Věřte tedy, že současná situace je nejen vážná, ale 
v podstatě kritická.

S úctou
MUDr. Roman Koudele, MBA 

ředitel státního podniku   

O čem jednal výbor Asociace polio 
8. 12. 2012 Centrum AP Na Skalce

 ▶ Pro naši diagnózu byla určena třítýdenní lázeň-
ská léčba s možností prodloužení o 1 týden .

 ▶ V . Vondrejs rezignoval na  všechny funkce 
v AP . Na funkci prostředníka pro mezinárod-
ní vztahy AP s ostatními obdobnými organi-
zacemi byl navržen Ing . M . Novosad ve spo-
lupráci s Ing . Vladimírem Přibylou . 

 ▶ B . Svoboda, J . Beneš: pokud nebude v  příš-
tích letech dotace na  plavání, bude nutno 
tuto problematiku řešit, eventuálně vybírat 
adekvátní částku z nájemného . 

 ▶ Z . Tokáriková: dotaz na  sKarty . Zatím platí 
ZTP a to do konce roku 2015 .

 ▶ E . Chadima: rekondice Janské Lázně I . je na-
plánována, náklady činí 8  000 Kč na  14 dní 
(bez dotace) . V  Obchodní akademii v  Jan-
ských Lázních se změnilo vedení, budeme 
jednat o možnosti pronajmutí bazénu v této 
škole . 

 ▶ L . Bradová: je naplánována rekondice Sezi-
movo Ústí, na 1 týden je zatím cena 6000 Kč 
(bez dotace), při vlastní dopravě sleva 200 Kč . 
Přetrvávají problémy s  placením členských 
příspěvků .

 ▶ J . Zimová: revizní zpráva a vyúčtování dotace 
pro MZ by měly být předloženy do 15 . 1 . 2013 .

23. 3. 2013 Centrum AP Na Skalce
 ▶ J . Beneš: Podle zpráv o léčebných pobytech 
v jednotlivých lázních podle nových předpi-
sů se vyskytují problémy s  poukazy i  s  pro-
dlužováním pobytů o týden . Situace se mění 
podle jednotlivých pojišťoven .

 ▶ E . Přibylová: Vyskytují se i případy, kdy pacient 
mohl žádat o další léčebný pobyt až po uply-
nutí jednoho kalendářního roku (12 měsíců) 
od návratu z lázní, výklad je však sporný . U po-
ukazů na  kompenzační pomůcky se počítá  
s 10 % účastí pacientů . 

 ▶ B . Doležalová: Podobné problémy se vysky-
tují i u poukazů na ortopedickou obuv .

 ▶ E . Chadima upozornil, že občanská sdružení 
se budou měnit v občansky prospěšné spo-
lečnosti, proto by bylo vhodné změnit status 
AP a upřesnit její sídlo . 

 ▶ B . Svoboda: sídlo AP bude potvrzeno v jeho 
bytě .

 ▶ J . Beneš: Vyskytují se problémy s  financová-
ním plavání členů AP v  Praze a  Ostravě . Po-
kud se nevybere částka na pokrytí výdajů AP, 

plavání bude ukončeno k 30 . 6 . 2013 . 
 ▶ M . Langmeierová: Navrhuje eventuality na vy-
řešení problémů s  plaváním AP – např . orga-
nizovat plavání 1× za čtrnáct dní, případně se 
spojit s jinou organizací zdravotně postižených 
(např . s organizací CMS) . Je také možno zvýšit 
poplatek nebo zavést permanentní plavenky . 

 ▶ J . Beneš: Bylo dohodnuto, že v rámci šetření 
finančními prostředky budou kulturní výda-
je v letošním roce sníženy na polovinu; týká 
se to např . účinkujících na festivalu „Obrnáři 
obrnářům…“ . Výbor se rovněž usnesl (ze stej-
ného důvodu), že Zpravodaj bude mít pouze 
36 stran . Z úsporných důvodů se uvažuje, že 
v budoucnosti bude vycházet jedenkrát roč-
ně černobílý a jedenkrát ročně barevný .

 ▶ E . Chadima informoval o  rekondici v  Jan-
ských Lázních – masáže budou dražší, cviče-
ní zůstává, pobyt v bazénu je v jednání .

 ▶ J . Beneš omluvil neúčast M . Mruzkové, která 
prosí členy o  příspěvky do  Zpravodaje a  fo-
tografie, především z akce Obrnáři obrnářům .
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Má-li někdo zájem o rekondici v termínu 31 . 8 až 7 . 9 . 2013 v Janských Lázních, můžete se ještě 
dodatečně přihlásit – jsou volná 4 dotovaná místa .
MUDr . Hana Opravilová, Nerudova 887/10, 500 02 Hradec Králové I .,
tel .: 495 511 877, mobil: 723 134 722, e-mail: h .opravilova@seznam .cz

Hospodaření za rok 2012
Dne 14 . ledna 2013 proběhla revize hospo-

daření s finančními prostředky Asociace polio . 
Přítomní byli členové revizní komise: Milan Pla-
šil, Jaroslava Šebestová a  tajemnice AP Ludvi-
ka Bradová . Členové revizní komise navázali 
na předcházející kontrolu za rok 2011 . Provedli 
kontrolu všech účetních dokladů za  rok 2012, 

dále kontrolu bankovních účtů (v  současné 
době máme otevřeny dva účty) a  pokladny . 
Předmětem revize byl stav finanční hotovosti 
na jednotlivých účtech a v pokladně . Členové 
revizní komise nezjistili žádné závady . Vede-
ní veškeré dokumentace odpovídá zákonům 
o účetnictví . 

Příjmy
Členské příspěvky 120 311,00 Kč
Úroky 205,17 Kč
Platby od účastníků plavání 3 790,00 Kč
Dotace MZ ČR 190 000,00 Kč
Platby od účastníků léčebných rekondičních pobytů 337 990,00 Kč
Příjmy celkem 652 296,17 Kč

Výdaje
Poštovné, kopírování 928,00 Kč
Poplatky za vedení účtu 6 470,00 Kč
Odvod daně FÚ 1 710,00 Kč
Náklady kulturně společenského centra AP 106 000,85 Kč
Cestovné výboru AP 8 915,00 Kč
Kulturní výdaje 12 978,00 Kč
Zpravodaj 63 188,00 Kč
Plavání Praha 56 100,00 Kč
Plavání Ostrava 32 760,00 Kč
Léčebně rekondiční pobyty 439 930,00 Kč
Vratky za rekondice 21 800,00 Kč
Vratka MK ČR 782,00 Kč
Výdaje celkem 749 851,85 Kč

Ztráta 97 555,68 Kč byla způsobená nepřiznáním dotace z MK ČR a dotace z MZ ČR na časopis 
Zpravodaj AP . Stav finančních prostředků k 31 . 12 . 2012 je 533 293,07 Kč .

Pozvánka na Kulturně společenský festival
Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2013,  
27. až 29. září 2013, Janské Lázně

Zveme vás na  tradiční festival do Janských 
Lázní . Festival připravujeme s podporou a pod 

záštitou Státních léčebných lázní s .p . Janské 
Lázně .

Pátek 27. 9.
9 .00 h kolonáda Výstava fotografií z předcházejících ročníků festivalů OOO  
18 .00 h kolonáda Společný koncert pacientských kapel

5
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Sobota 28. 9.
10 .00 h malý sál Aktiv s členskou schůzí
14 .00 h Relax u kolonády Kulturně sportovní odpoledne
19 .00 h kolonáda Společenský večer
Neděle 29. 9.
Přátelská setkání – volný program

Obracíme se na vás s prosbou, pokud máte jakékoliv fotografie z předchozích ročníků festivalů 
Obranáři obranářům a o obranářích, poskytněte je na plánovanou výstavu v prostorách kolonády . 
Poslat je můžete do 20. srpna na adresu redaktorky Márie Mruzkové (fyzicky i emailem) – kontakty 
najdete na zadní straně Zpravodaje . Předem děkujeme .  

Ze slovenského Informátora AP
EPU a WDU – Európska únia polio (European Polio Union, EPU)  
a Svetová únia zdravotne postihnutých (World Disability Union, WDU)

Naše členstvo v  EPU je dnes už realitou, 
v máji to bude rok, čo sme sa stali členmi tejto 
európskej organizácie . Ako sme písali už v pred-
chádzajúcom čísle Informátora, EPU dnes zdru-
žuje celkom 21 organizácií z 15 krajín Európy, je 
tu však silný záujem mať členov zo všetkých 
krajín nielen Európskej únie, ale aj celej Euró-
py . Napomôcť by tomu mala aj kancelárka EPU, 
ktorá by mala byť zriadená v Bruseli a ktorej úlo-
hou má byť prostredníctvom euroúradníkov zo 
všetkých krajín získať kontakty na  organizácie 
združujúce ľudí s  polio . Nemenej významnou 
úlohou je ale aj lobovať v orgánoch Európskej 
únie v prospech ľudí s polio, najmä pokiaľ ide 
o opatrenia v oblasti zdravotnej a sociálnej sta-
rostlivosti . Tých 700 tisíc ľudí s polio, ktorí dnes 
v  Európe žijú, si takúto iniciatívu aj zasluhuje 
a verme, že sa trochu z tejto pozornosti dostane 
aj nám na Slovensku .

Najbližšie valné zhromaždenie EPU sa bude 
konať v dňoch 19 . až 20 . októbra 2013 v  Írsku, 
ešte uvidíme, či sa ho zúčastní aj niekto od nás . 

Pred niekoľkými dňami zástupcov jednot-
livých členských organizácií oslovil p .  John 
McFarlane s prosbou preložiť do svojho jazyka 
text banneru na  webstránke EPU (www .euro-
peanpolio .eu), ktorý by sa mal objaviť v  krát-
kom čase na  úvodnej stránke . Trochu som sa 
s  tým potrápil, v  slovenčine to bude vyzerať 
nasledovne: 

Pokúšame sa komunikovať s  celou Európou, 
podporujeme členské organizácie. Dvíhame svoj 
hlas v  prospech boja za  nezávislosť, dôstojnosť 
a  úctu pre tých, ktorí prekonali poliomyelitídu 
a tých s postpoliomyelitickým syndrómom. Kvôli 

úplnosti však pripájam aj pôvodný anglický text: 
Reaching out across Europe, empowering mem-
ber organisations. Giving a  single voice to fight 
for independence, dignity and respect for polio 
survivors and those with Post Polio Syndrome.

Ešte niekedy v novembri mi napísala p . Mar-
gret Embry z Belgicka, členka rady a hospodár-
ka EPU, či by sme nemali záujem o jednu knihu 
o postpoliomyelitickom syndróme, ktorej ang-
lický preklad pod názvom „Aspects of Post-Po-
lio Syndrome“ (Aspekty postpolio syndrómu) 
nedávno vyšiel v Nemecku .

Neváhali sme a  poslala nám jeden výtla-
čok zadarmo . Knihu napísal lekár Peter Brauer 
(nar . 1937), člen Polio Selbsthilfe e . V ., jednej 
z  troch nemeckých organizácií zastrešených 
v  EPU, sám obrnár . Ako lekár sa špecializoval 
na  iné oblasti medicíny, posledných desať ro-
kov však už ako dôchodca zasvätil svoje úsilie 
intenzívnemu štúdiu a  vedeckému bádaniu 

„našej“ témy a výsledky svojho úsilia následne 
publikoval v  podobe krátkych, ale veľmi hut-
ných odborných článkov . Kniha v  rozsahu cca 
220 strán obsahuje všetky tieto texty, ide pri-
tom o množstvo veľmi odborne fundovaných 
a  aktuálnych pohľadov na  problematiku po-
liomyelitídy a  postpoliomyelitického syndró-
mu . Publikácia obsahuje celkom 27 kapitol, je 
v  nej aj niekoľko príloh s  praktickými radami 
a odporúčaniami tak pre nás obrnárov, ako aj 
pre lekárov, fyzioterapeutov, tých, čo financujú 
kúpeľnú starostlivosť a ďalších .

Publikáciu považujeme za  veľmi užitočnú 
aj v našich končinách – spolu so Zuzkou Bara-
novou a  možno aj v  spolupráci s  českou Aso-



ciáciou polio sa budeme snažiť postupne vám 
prinášať preklady vybraných a pre nás najzau-
jímavejších kapitol . Veríme pritom, že nám po-
môžu prekonávať bariéry nepochopenia (a ne-
vedomosti) v radoch odbornej verejnosti u nás .

Samozrejme, ak by sa medzi vami našiel 
niekto ďalší, kto by si tiež trúfal niečo preložiť, 
budeme sa tomu len tešiť, pôjde nám to rých-
lejšie . Tu by som ešte rád dodal, že publikáciu 
by sme si prípadne mohli objednať (za 20 €) aj 
v pôvodnej, nemeckej verzii .

Pokiaľ ide o  WDU, zdá sa, že pohyb tu až 
taký intenzívny nie je, ale možno je to len môj 
dojem . Republikové centrum SZTP (Slovenský 

zväz telesne postihnutých je zakladajúcim čle-
nom WDU) dostáva množstvo e-mailov od or-
ganizačného výboru, ale aj od  predstaviteľov 
tejto svetovej organizácie . Zvýšené množstvo 
e-mailov je badateľné najmä v  posledných 
týždňoch, čo súvisí s  prípravou valného zhro-
maždenia WDU, ktoré sa uskutoční v  dňoch  
5 . až 6 . apríla v  Istanbule . Republiková rada 
SZTP odsúhlasila, že na tomto zhromaždení zá-
stupcov členských organizácií WDU sa za SZTP 
zúčastním ja . O  priebehu zhromaždenia vás 
budem informovať v najbližšom čísle Informá-
tora, prípadne aj na našej internetovej stránke .

PhDr. Štefan Grajcár

Iniciatíva END POLIO NOW
Začalo sa to celkom zaujímavo – odkazom 

na portáli webnoviny .sk s titulkom: „Priečelie 
Carltonu sa rozžiari na  pomoc deťom s  obr-
nou“ . 

Členovia bratislavských Rotary klubov sa 
v  sobotu zídu v  Radisson Blu Carlton Hoteli 
na  verejnom reprezentačnom plese, aby z  vý-
ťažku zo vstupného, tomboly, sponzorských 
darov i  ďalšími spôsobmi získali príspevok 
na  zavŕšenie projektu a  dosiahli tak úplné vy-
mazanie detskej obrny z  mapy sveta . Po  celý 
večer im cestu cez Hviezdoslavovo námestie 
bude osvetľovať jednoduchý červenožltý ná-
pis END POLIO NOW (doslovný preklad Skon-
čite polio teraz), ktorý symbolizuje globálny 
humanitárny projekt svetového spoločenstva 
Rotary International . Bratislava sa tak stane 
po Sydney, Londýne, Chicagu, Montreale, Bue-
nos Aires a  ďalších metropolách 21 . mestom, 
kde rotariáni prezentujú svoj projekt takýmto 
spôsobom .

Projekt v roku 1985 spoločne vyhlásilo viac 
ako 30-tisíc Rotary klubov pôsobiacich po  ce-
lom svete spoločne so Svetovou zdravotníckou 
organizáciou (WHO), Detským fondom OSN 
(UNICEF) a  Americkým centrom pre kontrolu 
a  prevenciu chorôb (CDC) . V  tom čase bolo 
poliomyelitídou (skrátene tiež polio), jednou 
z  najrozšírenejších a  najobávanejších foriem 
detskej obrny, postihnutých 128 krajín sve-
ta . Rotariáni odvtedy zabezpečovali finančné 
zdroje pre tento projekt a zúčastňovali sa ako 
dobrovoľníci očkovacích kampaní v  postihnu-
tých oblastiach . Náklady na realizáciu projektu, 

vrátane príspevku Nadácie Billa a Melindy Ga-
tesovcov, za toto obdobie dosiahli takmer 600 
miliónov amerických dolárov . Zásluhou tohto 
projektu sa v  súčasnosti poliomyelitída vysky-
tuje už iba v troch krajinách sveta . V rámci pro-
jektu bolo v rôznych regiónoch vybudovaných 
146 očkovacích staníc, ktoré po splnení svojej 
úlohy dnes slúžia ďalším zdravotníckym úče-
lom . Toľko všeobecné informácie . 

Nasledujúci deň, 9 . februára 2013, sme sa 
vybrali so svojou polovičkou Gizkou obzrieť si 
Hviezdoslavovo námestie a  najmä to rozžiare-
né priečelie bratislavského hotela . I  keď sme 
na  námestí v  tom čase boli jedni z  mála ľudí, 
čo sa tam pohybovali, celkom sa nám to páčilo, 
tým, že sa ten nápis neustále otáčal, malo to 
svoju dynamiku a mohlo to zaujať . Kto vie, čo 
si o  tom mysleli náhodní a nezasvätení okolo- 
idúci, bolo by zaujímavé osloviť ich s otázkou, 
čo si o tom myslia, či nebodaj, čo vedia o neja-
kom (nejakej?) polio .

Nuž, až také smelé plány sme nemali, na-
padla mi ale iná, pripúšťam však, že trochu 
uletená myšlienka – ísť sa pozrieť priamo 
do hotela a pokúsiť sa skontaktovať s niekým 
z  Rotary clubu International Bratislava . Sa-
mozrejme táto myšlienka sa nezdarila, nevzdá-
val som to však úplne – o pár dní na to som sa 
rozhodol osloviť pána Ing . Balážika, prezidenta 
Rotary Club International Bratislava .

Nasledovala úctivá korešpondencia medzi 
prezidentom Rotary club Bratislava Internati-
onal ROTARY INTERNATIONAL DISTRICT 2240 
Ing . Michalom Balážikom a mnou . 
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Z e-mailov vyberáme:
Vážený pán prezident,
dovoľujem si Vás osloviť ako predseda Asociácie 
polio v Slovenskej republike, organizácie založenej 
v  r. 1992, združujúcej ľudí, občanov SR, ktorí v  ra-
nom detstve prekonali detskú obrnu, poliomyeli-
tídu. Našim základným cieľom je pomáhať svojim 
členom pri formulovaní a  tlmočení ich oprávne-
ných požiadaviek a pomáhať im pri riešení ich so-
ciálnych, ekonomických, zdravotných, pracovných 
a spoločenských potrieb a záujmov (viac tu: http://
polio-sk.webnode.sk/o-nas/). Dnes sa zaraďuje-
me medzi tzv. polio survivors, ktorých počet len 
v Európe sa odhaduje na 700 tisíc. Asociácia polio 
v  SR je občianske združenie zastrešené Sloven-
ským zväzom telesne postihnutých (www.sztp.sk), 
v rámci ktorého má status republikovej špecifickej 
organizácie. V súčasnosti máme 380 členov, čo je 
asi jedna pätina všetkých, ktorí s diagnózou polio-
myelitídy alebo postpoliomyelitického syndrómu 
dnes žijú na území Slovenskej republiky. Asociácia 
polio v  SR úzko spolupracuje s  Asociací polio ČR, 
naša organizácia je od r. 2012 tiež členom Europe-
an Polio Union (www.europeanpolio.eu).

Ako z kontextu vyplýva, polio je dnes prítomné 
aj u nás, nielen v krajinách tretieho sveta – kým 
sa však v tomto geopriestore stretávame s ľuďmi 
s následkami po poliomyelitíde, menej rozvinuté 
krajiny čelia akútnemu a  pomerne častému vý-
skytu tohto ochorenia. 
Vážený pán prezident, 
chcel by som sa Vám poďakovať za vynaložené úsi-
lie a  pomoc v  prospech myšlienky vyjadrenej hes-
lom END POLIO NOW a tiež vyjadriť presvedčenie, 
že toto úsilie prinesie svoj efekt v podobe eradikácie 
poliomyelitídy na celom svete. Tu by som si dovolil 
spomenúť, že polio bolo na  území bývalého Čes-
koslovenska eradikované pred viac ako 50 rokmi 
(posledný prípad bol zaznamenaný v r. 1960) a uve-
domujeme si, že k tomu, aby sa tak stalo aj v ostat-
ných krajinách sveta, je potrebné prekonať ešte 
dlhú cestu. Bude však nepochybne o niečo kratšia, 
ako by bola bez pomoci a podpory iniciatív, akou je 
iniciatíva Rotary klubov po celom svete.

Vážený pán predseda,
Váš e-smail nás Rotariánov veľmi potešil, a záro-
veň nám dodáva silu pri realizácii nášho celosve-
tového projektu End Polio Now. Som veľmi rád, že 
naša krajina Československo bola prvá, ktorej sa 
podarilo úspešne dokončiť eradikáciu pólia už 
v roku 1960, sme na to právom hrdí. Vďaka našim 
lekárom a neúnavnému úsiliu ako aj celoplošné-
mu očkovaniu sa to podarilo.

Rotariáni na  celom svete si vzali za  svoj cieľ 
zbaviť svet tejto ukrutnej choroby. Od roku 1988, 
keď sa tento vírus nachádzal v  125 krajinách 
sveta, Rotariáni vyvinuli maximálne úsilie a s po-
mocou štedrých sponzorov ako aj zo svojich 
vlastných príspevkov vyzbierali stovky miliónov 
amerických dolárov na  vakcíny a  vakcináciu 
detí po celom svete. K dnešnému dňu evidujeme 
už len tri krajiny, kde sa tento nebezpečný vírus 
šíri. Sú to Afganistan, Pakistan a Nigéria. Boj s ví-
rusom v  týchto krajinách je ťažký aj kvôli nábo-
ženskému presvedčeniu, aj kvôli prebiehajúcim 
bojom v týchto krajinách, ako aj kvôli ťažkej do-
stupnosti v  teréne a  stálej migrácii obyvateľstva. 
V  nedávnej minulosti dokonca došlo k  zabitiu  
8 dobrovoľníkov, ktorí pracovali na tomto projek-
te… My Rotariáni však veríme, že sa nám podarí 
napriek všetkým prekážkam úspešne zlikvidovať 
túto zákernú chorobu, aby sa už nikto nemusel 
tohto vírusu obávať.

Týmto by sme mohli uzavrieť informáciu o ini-
ciatíve END POLIO NOW, na  ktorej sa popri 
mnohých významných osobnostiach z celého 
sveta podieľajú aj stovky a  tisíce klubov Rota-
ry International, bokom pritom nestoja ani tie 
na Slovensku (aktuálne ich je 21) . Veríme však, 
že v krátkom čase činnosť našej Asociácie polio 
v SR predstavíme členom klubov RI v Bratislave 
a že budeme môcť nadviazať aj dlhodobejšiu 
a obojstranne prospešnú spoluprácu .

PhDr. Štefan Grajcár
krátené a upravené

Vzpomínáme
na naše přátele a kamarády:
Josefa Bureše z Janských Lázní (86 let)
Hanu Hábovou ze Sázavky (74 let)
Helenu Plíškovou z Prahy 5 (76)

Vladimíra Řepku z Brna (65 let)
Jaroslava Šikolu z Liberce (86 let)
Zdenka Záleského z Kutné Hory (83 let) 
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Do tří let přijdou tisíce invalidů o výhody a podpory 
Některým lidem s  tělesným postižením se 

v  uplynulém roce převrátil život naruby . Přišli 
o průkaz handicapu ZTP . Stačilo změnit definici 
v legislativě a nárok na průkazku zmizel, s ním 
i ostatní výhody a podpory . V nejbližších letech 
bude postižených bez výhod mohutně přibý-
vat . O průkazku ZTP přijde do konce roku 2015 
možná až 150 tisíc osob se zdravotním postiže-
ním . Od začátku roku 2012 totiž platí zákon, po-
dle nějž mají nárok na průkaz ZTP jen lidé, kteří 
se neobejdou bez pomoci druhých . Tím se zá-
sadně změnila dosavadní praxe, kdy mohli prů-
kaz ZTP vlastnit všichni lidé, jejichž handicap 
byl zahrnut ve zvláštním rejstříku zdravotních 
postižení, podle něhož se nárok na  výhody 
uznával . Jde o  lidi s  pohybovými omezeními, 
vážnějšími amputacemi, ochrnutím apod . Cel-
kem jich bylo loni 273 700 . 

Téměř všichni vyjma těžce mentálně posti-
žených, nevidomých a neslyšících přijdou o prů-
kaz, tím pádem i o nárok na příspěvek na nákup 
auta, jenž činí 200 tisíc na deset let, měsíční pří-
spěvek na  mobilitu 400 korun, vyhrazené par-
kovací místo před domem i o parkovací průkaz . 
Průkazy ZTP se neodebírají plošně najednou, 
ale při pravidelných kontrolách zdravotního sta-
vu, který podstupují všichni včetně lidí s ampu-
tacemi . Nejpozději však do konce roku 2015 by 
měli být všichni odbaveni, a to i starší lidé, jimž 
bylo uznáno postižení za  doživotní . Posudkoví 
lékaři se nyní mají řídit novými směrnicemi, po-
dle nichž ověřují schopnosti pacientů zvládat 
základní denní pohybové výzvy .

„Za schopnost zvládat základní životní po-
třebu mobility se považuje stav, kdy osoba je 
schopna zvládat vstávání a usedání, stoj, zau-
jímat polohy, pohybovat se chůzí krok za kro-
kem, popřípadě i  s  přerušováním zastávkami, 
v  dosahu alespoň 200 m, a  to i  po  nerovném 
povrchu, chůzi po schodech v rozsahu jedno-
ho patra směrem nahoru i  dolů, používat do-
pravní prostředky včetně bariérových,“ stojí 
ve vyhlášce . Tyto úkony zvládne prakticky ka-
ždý z nynějších držitelů ZTP . Na lhaní a simulo-
vání před lékařem se nedá spoléhat . Invalidé, 
kteří najednou přišli o  výše uvedené výhody, 
jsou většinou zaskočeni, protože je na to nikdo 
nepřipravil . Ti informovanější to nesou s  trp-
kým sarkasmem ve  smyslu „z  rozhodnutí stá-

tu uzdraven“ . Zásadně se jim totiž změní svět . 
„Díky ZTP jsme měli možnost získat příspěvek 
na zakoupení motorového vozidla nebo použí-
vat chráněná parkovací místa před nemocnicí . 
Jsme lidi, kteří nic navíc nechtěli . Nepotřebova-
li jsme, aby nám někdo chodil uklidit, nakoupit, 
cestovali jsme do práce,“ říká Zdena Cupková, 
vedoucí sociálně-právního poradenství pro 
zdravotně postižené . Sama před čtyřiceti lety 
přišla o pravou nohu .

Podle ní jsou lidé se ZTP převážně soběstač-
ní, ale podmínkou je právě automobil . Na ten 
už dostávat nebudou . Ještě do minulého roku 
se dával příspěvek na motorové vozidlo ve výši 
sto tisíc na pět let . Většinou si invalidé pořizo-
vali starší levná auta, která dlouho nevydržela . 
Až si půjdou pro příspěvek na nové, nedosta-
nou žádné . Dokonce se už i  stalo, že dotyčný 
přišel při žádosti o auto rovnou i o průkaz .

Stát může prodělat, Cupková ale doufá, že 
sama už ve svých 70 letech nové auto potřebo-
vat nebude, ale přijít o možnost zaparkovat si 
před domem bude problém . Každý krok s ná-
kupem navíc představuje martyrium . Podle 
ní se nakonec celá akce ministerstvu ani ne-
vyplatí, protože osoby se ZTP nebudou moci 
dojíždět do práce nebo se to pro ně stane ne-
výhodné . Budou potřebovat pomoc sociálních 
pracovníků, příspěvky na péči a zřejmě i dávky 
v hmotné nouzi . Nadto přijde stát o daně z pří-
jmů pracujících invalidů .

Ministerstvo práce a  sociálních věcí tvrdí, 
že důvodem pro změny nebyly úspory, dokon-
ce se prý má počet držitelů průkazů ZTP ještě 
rozšířit . „Pokud je okruh lidí, kteří mají nárok 
na  průkaz osoby se zdravotním postižením, 
širší, je zavádějící hovořit o odebírání průkazů, 
zůstávání průkazů apod .,“ sdělila Právu mluvčí 
resortu Štěpánka Filipová . Podle Cupkové ale 
z daného nastavení vyplývá, že nynější skupina 
držitelů ZTP se značně zmenší .

Tématu se chopily Věci veřejné a  připravily 
novelu, která má novoty zrušit . Je ale otázkou, 
zda se k nim coby malé opoziční skupince někdo 
přidá . Podle šéfky jejich klubu Kateřiny Klasnové 
je v ohrožení až sto tisíc postižených, Cupková 
hovoří o 150 tisících . Podle ministerstva nelze až 
do konce roku 2015 dopady spočítat .

Jiří Mach, 23. 1. 2013 Právo



Postavení osob se zdravotním postižením po sociální reformě 
Seminář na toto téma se uskutečnil dne 24 . 

4 . 2013 v Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR . 
Uspořádala jej paní poslankyně za Věci veřejné 
(VV) Kateřina Klasnová – předsedkyně poslanec-
kého klubu VV . Postavení osob se zdravotním 
postižením (OZP) po  sociální reformě platné 
od 1 . 1 . 12012 je velice tíživé . Smyslem seminá-
ře bylo diskutovat dopady nového hodnocení 
míry závislosti a  nového hodnocení nároku 
na průkazy OZP a na dávky spojené s mobilitou .

Hodnocením tzv . 10 životních situací jako  
posudková kriteria při žádosti o  příspěvek 
na péči, nově i na průkaz osob zdravotně posti-
žených tj . TP, ZTP, ZTP/P, příspěvku na mobilitu, 
příspěvku na kompenzační pomůcku a dalších 
příspěvků pro OZP, je způsob naprosto nevhod-
ný . Byly předloženy návrhy včetně zdůvodnění 
od Národní rady zdravotně postižených (NRZP) 
a paní poslankyně je slíbila  předložit jako po-
změňovací návrh k  zákonu pří zasedání sně-
movny PČR .

Na začátku jednání bylo zdůrazněno, že bý-
valý ministr práce a sociálních věcí Jaromír Drá-
bek sliboval, že reforma bude prosazovat jen 
adresnější podpory a  sliboval, že na  to půjde 
i více peněz z rozpočtu, což se nestalo a vládní 
novela ještě více znevýhodnila OZP a zejména 
děti s těžkým zdravotním postižením a rodiny, 
v  nichž žijí . Nyní jde do  sněmovny „Tisk 893“  
– novela zákona, vypracovaná stranou Věci ve-
řejné . Ta žádá téměř návrat k minulému 15 let 
fungujícímu zákonu, kde se posuzování náro-
ku na ZTP neváže na stupeň příspěvku na péči, 
dále je navrhováno jiné posuzování přibližující 
se spíše k tomu minulému (36 úkonů, které pa-
cient zvládá nebo nezvládá), atd . Posuzováním 
tzv . 10 životních situací, je-li osoba schopna  si 
sednout, vstát, najíst se (už ne napít), změnit 
polohu, ujít 200 metrů, vyjít do 1 . patra  jakým-
koliv způsobem – i plazit se – za těchto kriterií 
by byl vlastně každý zdráv i vozíčkář! Jde totiž 
o moderní klasifikaci WHO proto, aby ve všech 
státech bylo komplexní hodnocení rehabilita-
ce: rehabilitace sociální, školské, zdravotní, atd . 
U nás to bylo ale použito jinak a  to proti OZP 
a nikoliv pro hodnocení postupů rehabilitace . 

JUDr .  Zdena Cupková z  asociace amputářů 
toto dále rozebrala podrobně . Uvedla, že uživa-
telé supermoderních bionických protéz po am-

putaci ve stehně si tuto protézu museli komplet-
ně zaplatit – nejlevnější stoji 600 tisíc Kč . Také byli 
ihned posouzeni jako úplně zdraví lidé! i  když 
žádná ani nejdokonalejší protéza ztracenou kon-
četinu plně nenahradí . Má ji jen 20 lidí v ČR, pro-
tože ostatní na ni nemají peníze a pojišťovny toto 
nehradí ani mladým osobám . Byly uvedeny další 
otřesnosti, které se dějí, jako odebírání průkazů 
ZTP, invalidníhch důchodů atd . Některé OZP po-
třebují jen průkazky pro to, aby si sedli ve veřejné 
dopravě a aby měli při svých invalidních důcho-
dech možnost dojet na nákup a k lékaři za sníže-
né jízdné, a ani nechtějí invalidní důchod, i tam 
byly průkazky odebrány . Totéž, že byl příspěvek 
na  benzín změněn na  příspěvek na  mobilitu 
a o polovinu snížen, byť je krize a ceny benzínu 
se zvýšily! Ministerstvo práce a sociálních věcí to 
zdůvodňuje šetřením, ale OZP přichází o  práci 
a jsou z nich nezaměstnaní – žadatelé o podporu 
v nezaměstnanosti a o další sociální dávky, které 
dosud nepotřebovali a také už neplatí daně z pří-
jmu ani zdravotní a penzijní pojištění a ve výsled-
ku je to celé ještě dražší . 

Za  současné „Drábkovy reformy“ by o  prů-
kazy ZTP přišlo nejméně 120 tisíc invalidů . 
Ing .  Jana Hrdá, místopředsedkyně Národní 
rady zdravotně postižených, mluvila o  tom, že 
příspěvků na péči je stále stejně – ne-li více, ale 
jedná se o seniory vyššího věku – těch u nás při-
bývá . Naopak jsou odebírány příspěvky mlad-
ším . Posuzování je jen podle diagnóz uvede-
ných na „papíře“ a šetření je značně subjektivní, 
nejsou napsána kriteria, záleží jen na  tom, kdo 
posuzuje . Poukázala na to, že nejsou žádné lhů-
ty na vyřizování žádostí a proces trvá často půl 
roku až rok . Posudkoví lékaři tvrdili, že dodržují 
lhůtu 45 dnů, že to zdržují úřady práce, kam se 
agenda přesunula . Byly zrušeny některé pří-
spěvky pro děti a  rodiny – souběhy příspěvků, 
zrušen sociální příplatek rodinám na péči o OZP, 
tam, kde ještě nedosáhli na  invalidní důchod, 
zrušen příspěvek na  kompenzační pomůcku 
(vozík), příspěvek na  zaměstnávání OZP, sní-
žen příspěvek na úpravu bytu - jen na stavební 
práce, není na sanitární zařízení ani na obklady, 
tedy ne na  speciální vany, WC atd ., zrušen byl 
příspěvek na schodišťové a stropní systémy a za-
vedena spoluúčast na  kompenzační pomůcky . 
Toto shrnul předseda NRZP Bc . Václav Krása . 
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Paní Jurinová zdůraznila, že sociální reforma 
této vlády je velkou chybou . Paní poslankyně 
Marta Semelová (KSČM) ze sociálního výboru 
prohlásila, že oni novelu zákona od VV podpo-
ří, aby prošla do  2 . čtení, že je nutná náprava 
současného stavu . Také bylo poukázáno, že 
současný systém vede k  privatizaci sociálních 
služeb a  tím i  k  jejich zdražování, na  což OZP 
pak nemají . Dr .  Jiří Biskup z MSPV mluvil o ví-
ceúčelovém posudku, a že jsou chyby v zákoně 
a oni s tím nic nemohou dělat . Chápe, že řízení 
o průkazku a řízení o příspěvku na péči by měla 
být oddělena, že ale musí být nová vyhláška . 
Také se hovořilo o  tom, že došlo k  vyčlenění 
spolků z poskytování sociálních služeb – tedy 
sociální poradenství, předčitatelská služba, 
překladatelské služby, sociální rehabilitace 
atd . Kluby se mění na obecně prospěšné spo-
lečnosti . Takže tyto služby asi zaniknou – např . 
ale v Rakousku a  jinde v EU fungují . V Zákoně 
o  sociálních službách je sociální poradenství 
děleno na  základní – to by měly zvládnout 
i úřady práce, a na odborné – kde byly každo-
ročně školeni odborníci podle typu postižení 
na  odborníky na  poradenství pro sluchově 

postižené, mentálně postižené, zrakově posti-
žené, tělesně postižené a právě tito odborníci 
byli sdruženi v klubech – což se ruší . Tedy toto 
speciální poradenství nebude a úřad práce to 
nemá . Dotace na toto byly zrušeny . Prostě v ce-
lém systému vládne chaos .  

Bylo krátce zmíněno, že např . postižení 
po polio většinou o vše přijdou . Průkazky ZTP 
a ZTP/P se těm, kdo je mají doživotně, budou 
měnit asi v druhé polovině roku 2015 . Do kon-
ce toho roku musí být vyměněny všechny . Také 
je otázkou, jaké výhody z nich budou OZP ply-
nout mimo místa k  sezení v  MHD . To je velký 
otazník . 

Velkým problémem je také odvolání se 
na špatné rozhodnutí posudkové služby . To jde 
jen zase k  posudkové službě, nejvyšší je pak 
Rozklad ke správnímu soudu na krajských sou-
dech . Proti tomu již není odvolání .

Prostě vidíme, že současná situace lidí se 
zdravotním postižením je velmi obtížná, a snad 
se to alespoň z větší části podaří napravit no-
velou zákona a  prováděcí vyhlášky k  zákonu, 
nebo pozměňujícími návrhy .

MUDr. Marta Langmeierová, CSc.

Vrátí MPSV sociální reformu zpět?
Ministerstvo práce a sociálních věcí zvažuje 

zásadní změny v systému, který nově nastavilo 
od 1 . 1 . 2012 jako tzv . „sociální reformu“ .

Z  tiskové zprávy MPSV vyplývají tyto kon-
krétní navrhované změny:

 ▶ Upustilo by se od  víceúčelového posudku 
o  stupni závislosti (tzv . jednotného posud-
ku), který byl navržen novelizací zákona č . 
108/2006 Sb ., o sociálních službách a zákona 
č . 329/2011 Sb ., o poskytování dávek osobám 
se zdravotním postižením .

 ▶ Do přílohy k zákonu č . 329/2011 Sb ., o posky-
tování dávek osobám se zdravotním postiže-
ním, by se doplnila anatomická ztráta dolní 
končetiny ve stehně .

 ▶ Zrušila by se vazba přiznávání průkazů osoby 
se zdravotním postižením (TP, ZTP a  ZTP/P) 

v  zákoně č . 329/2011 Sb ., o  poskytování 
dávek osobám se zdravotním postižením, 
na uznaný stupeň závislosti .

 ▶ Zavedlo by se samostatné řízení o  přiznání 
průkazu TP, ZTP a  ZTP/P se samostatným 
způsobem posuzování s  tím, že z  hlediska 
„zdravotních podmínek nároku“ by byl navr-
žen nový způsob funkčního posuzování .

 ▶ Poskytování příspěvku na  mobilitu by se 
ze zákona navázalo na přiznaný průkaz oso-
by se zdravotním postižením – ZTP a ZTP/P .

 ▶ O  průkazech by v  první instanci rozhodo-
valy okresní správy sociálního zabezpečení 
(OSSZ), o  odvolání pak ČSSZ, obojí včetně 
posouzení zdravotního stavu . Celé řízení by 
se tak uskutečnilo na jednom úřadě .

Vozíčkář, 7. 5. 2013 

Ministryně Müllerová zastavila vydávání sKaret
Úřady práce dostaly v  pátek 3 . 5 . pokyn, 

aby přestaly vydávat karty sociálních systé-
mů – sKarty . Ministryně práce a sociálních věcí 
Ludmila Müllerová to uvedla na  happeningu 

Národní rady zdravotně postižených ČR a KDU-
-ČSL 7 . 5 . před budovou Ministerstva práce 
a sociálních věcí ČR . Vydávání sKaret jednotlivé 
úřady utlumují už od  února . Předávání klien-
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tům se oficiálně zastavuje poté, co vláda přijala 
usnesení, kterým ministryni doporučila zahájit 
intenzivní jednání a  legislativní kroky k  ukon-
čení projektu sKaret . Ministryně Ludmila Mülle-
rová se setkala s několika desítkami účastníků 
mítinku a  mimo jiné uvedla, že na  takových 
akcích není možné nikoho přesvědčovat o vý-
hodách karty . Nalézt řešení projektu sKaret má 
nyní společná pracovní skupina expertů MPSV, 
Úřadu práce ČR a České spořitelny . Podle mini-
stryně není možné připustit, aby vládou dopo-
ručené ukončení projektu sKaret znamenalo 
pro jejich držitele jakýkoliv problém . Dávky se 
vždy musí včas a řádně dostat ke klientům .

Ministryně Ludmila Müllerová na  mítinku 
rovněž připomněla, že chce pomoci lidem se 
zdravotním postižením . A  proto ministerstvo 
práce a sociálních věcí navrhne na základě hod-
nocení dopadů sociální reformy úpravu zákonů . 

Ta bude znamenat, že lidé s postižením nebudou 
muset tak často jako doposud chodit na úřady . 
Stát by se o ně měl více postarat tam, kde je to 
skutečně třeba . Ministerstvo zvažuje například 
upustit od víceúčelového posudku o stupni zá-
vislosti, zrušit vazby přiznávání průkazů pro lidi 
se zdravotním postižením na  uznaný stupeň 
závislosti, nebo navázat příspěvek na  mobilitu 
na průkaz osoby se zdravotním postižením .

Zdroj: MPSV

Jak informoval předseda NRZP ČR Bc . Václav 
Krása Poslanecká sněmovna projednala 13 . 5 . 
senátní návrh zákona na  zrušení sKaret . Nyní 
bude zákon projednáván ve druhém čtení . Zá-
kon byl přikázán Výboru pro sociální politiku . 
Byla zkrácena lhůta pro projednání ve Výboru 
na 30 dní, takže v červnu bude zákon opět pro-
jednáván ve druhém a ve třetím čtení . 

Lázeňská léčba po novém v praxi 
Milí čtenáři Zpravodaje, jelikož se stále vy-

skytují dotazy ohledně lázeňské léčby pro naši 
diagnózu, dovoluji si ještě jednou shrnout 
změny dané novou vyhláškou 267/2012 Sb .

Naše indikační číslo je VI/1 – kde je uve-
den postpoliomyelitický syndrom (nemoci 
nervové) . Základní léčebný pobyt je 21 dnů 
formou komplexní léčby a  to 1× za 12 měsíců 
(není uvedeno, že nástup musí být od data po-
sledního ukončení pobytu, tak jak se to uvádí 
u  některých jiných diagnóz) . U  naší diagnózy 
je možnost prodloužení, které musí navrhnout 
lázeňský lékař podle konkrétního stavu pacien-
ta a návrh odešle ke schválení reviznímu lékaři 
příslušné zdravotní pojišťovny . 

Návrh na  lázeňskou péči podává ošetřující 
lékař na základě doporučení neurologa nebo re-
habilitačního lékaře . U žadatelů starších 70 let je 
nutné přiložit stanovisko internisty nebo geriatra .

Lázeňská místa uvedená ve  vyhlášce pro 
naši diagnózu jsou: Buchlovice, Hodonín, Já-
chymov, Janské Lázně, Karlovy Vary, Klimkovi-
ce, Kostelec u Zlína, Lázně Darkov, Lednice, Lu-
hačovice, Ostrozská Nová Ves, Slatinice, Teplice 
a Velké Losiny . 

Pokud se rozhodnete pro lázně, které ne-
znáte, doporučila bych vám, abyste si ověřili te-
lefonicky nebo jinak, zda vám budou vyhovo-
vat . Každý má jiné nepřekonatelné požadavky 
dle svého postižení – například dotaz na bez-
bariérovost ubytování a stravování, procedury 
v jedné budově nebo mimo, vzdálenosti mezi 
lázeňskými budovami, přístup do bazénu, atd .         

Budeme rádi, když nám napíšete vaše 
zkušenosti ať kladné či záporné. Pomůžete 
ostatním v  rozhodování . Děkujeme předem 
za spolupráci .

MUDr. Hana Opravilová

Můžeme se odvolat
Uvádíme příklad jednoho z našich členů, jak 

se odvolat proti zamítnutí komplexního lázeň-
ského léčení . Vztahuje se pouze na  obrnáře, 
kteří musí mít napsáno v návrhu postpoliosyn-
drom .

Příslušné místo VZP (nebo jiné pojišťovny), Re-
gionální pobočka (nutné si zjistit adresu dle byd-
liště). 

Vážený(á) pan(í) ředitel(ka) ZP (v našem přípa-
dě je to ředitelka zdravotní péče), 

vznáším námitku proti zamítnutí komplexního 
lázeňského léčení. Jsem přesvědčen, že moje posti-
žení odpovídá a  tedy splňuje kriteria pro přiznání 
komplexního léčení dle zákona č. 48/1997Sb., vy-
hlášky MZ ČR č. 267/2012Sb. Dle této vyhlášky může 
být poskytnuto toto léčení jednou za 12 měsíců.
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Indikace VI/1 – Diagnosa B 91. 
Poslední lázeňská léčba byla poskytnuta (uvést da-
tum). Nyní žádám znovu s nástupem opět (měsíc 
a rok), tedy po dvanácti měsících. Dle mých infor-
mací pojišťovny v  celé ČR počítají dvanáct měsí-
ců od  posledního nástupu na  léčení. V  opačném 
případě, tedy počítáno od konce léčení, by nebylo 
prakticky možné poskytovat léčení jednou za dva-

náct měsíců, jak je uvedeno ve vyhlášce a to v ne-
prospěch pacienta. Vyřízení žádosti (návrh, odbor-
né lékařské nálezy a pod.) až po předvolání může 
trvat i několik měsíců. Vyhláška neřeší dobu počí-
tání dvanácti měsíců od  začátku nástupu nebo 
konce léčení. Pouze říká jednou za dvanáct měsíců. 

Žádám o  znovuposouzení návrhu na  lázeň-
skou léčbu.

Před uzávěrkou
Ředitel Janských Lázní končí 

Ministr zdravotnictví Leoš Heger odvolal 
z  funkce ředitele státních léčebných Janských 
Lázní Romana Koudeleho . Podle ministra nedo-
kázal řešit jejich dlouhodobé finanční problémy . 
Na  jeho místo dosedne krizový manažer Josef 
Šimurda . „Pan ředitel bohužel nesplnil očekává-
ní do něj vkládána . Nikdo nezpochybňuje fakt, 
že se české lázeňství nachází ve  složité situaci 
a musí se vypořádávat s vývojem medicíny, no-
vými léčebnými postupy i  horší ekonomickou 
situací . Na  druhou stranu tento stav byl zcela 
očekávatelný a  řada lázeňských zařízení se mu 
také přizpůsobuje . V  Janských Lázních ale pat-
řičná opatření přijata nebyla,“ zdůvodnil odvolá-
ní ředitele ministr zdravotnictví Leoš Heger .

Ministerstvo údajně také nemá zájem na tom, 
aby byla zavřena dětská léčebna Vesna, k čemuž 
se ředitel Koudele chystal .

Podle vyjádření ministerstva se obsazenost 
Janských Lázní snižuje postupně už několik 
let a bylo proto zřejmé, že bez manažerského 
zásahu není reálné očekávat nějaké změny . 
Úřadu také vadí, že Koudele nedokázal včas 
uzavřít smlouvy na rehabilitační péči s žádnou 
pojišťovnou .

„Janské Lázně mají vedle své tradice i ideální 
polohu uprostřed rekreační oblasti . Například 
tohoto potenciálu nebylo využito, stejně jako 
nebyla zajištěna potřebná propagace k podpo-
ření návštěvnosti samoplátci, rekreanty a  po-
dobně,“ doplnil první náměstek ministra Marek 
Ženíšek .

Ženíšek dále uvedl, že Roman Koudele nijak 
nepřispěl k uklidnění vyhrocené situace v Jan-
ských Lázních . Šíření zprávy o rušení dětské lé-
čebny naopak způsobilo paniku mezi pacienty 
a jejich rodiči .

Do lázní tak přijde krizový manažer, který by 
měl situaci rychle řešit . Podle ministerstva je tře-

ba rozšířit zdroje financování a získat zpět důvěru 
pacientů i rodičů . Řádné výběrové řízení na post 
ředitele chce úřad vypsat do šesti měsíců .

Uděláme vše proto, aby Vesna 
zůstala, vzkázal Šimurda

Krizovým manažerem se stane Josef Šimur-
da, který doteď vedl ekonomický úsek Zdravot-
nického holdingu Plzeňského kraje . Ze své funk-
ce bude uvolněn a do lázní nastoupí 3 . června . 

„Jsem si vědom komplikovanosti situace v Jan-
ských Lázních . Vím, že stabilizace současného sta-
vu je úkol nelehký, věřím ale, že reálný . Jak rychle 
to bude objektivně možné, ukáže až podrobnější 
seznámení s  ekonomickými ukazateli stavu hos-
podaření podniku,“ poznamenal Šimurda . 

Podle něj je také třeba zajistit zatím nevy-
užité možnosti rozšíření služeb o rehabilitační 
péči . „V první řadě udělám maximum možné-
ho, aby péče o dětské pacienty zůstala v léčeb-
ně Vesna zachována,“ doplnil .

Ladislav Pošmura 20. května 2013, iDnes.cz

Poznámka:
No nic. Je to tak, ale neodpustím si poznámku. 

Z  tisku jsem zaregistroval toto vyjádření prvního 
náměstka ministra zdravotnictví pana Marka Že-
níška, cituji: „Janské Lázně mají vedle své tradice 
i ideální polohu uprostřed rekreační oblasti. Napří-
klad tohoto potenciálu nebylo využito, stejně jako 
nebyla zajištěna potřebná propagace k podpoření 
návštěvnosti samoplátci, rekreanty a  podobně.“ 
To, že by lázně hostily rekreanty, mě zaujalo.

S  nadsázkou mě napadá přirovnání. Je to, 
jako kdyby vedení jistého velkého anonymního 
automobilového koncernu svými neodbornými 
zásahy způsobilo pokles zakázek automobilky 
patřící do koncernu. Jejímu řediteli by doporučilo, 
aby část lakovny vyčlenil pro pekárnu a tím udržel 
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vyváženou ekonomiku. Takový ředitel by měl po-
cit duševní poruchy členů vedení koncernu a rád 
by přijal odvolání, případně by odstoupil sám. To 
jsem si dovolil s trochou nadsazeného manažer-
ského názoru na  variantu řešení problémů Stát-
ních léčebných lázní Janské Lázně.

Odvolanému řediteli MUDr. Romanu Koudele-
mu děkuji za vstřícnou spolupráci ve vztahu k čle-
nům Asociace polio a ostatním pacientům s post-
poliosyndromem za dlouhou dobu jeho působení 

v Janských Lázních. Přeji mu zdraví a mnoho úspě-
chů v další aktivní činnosti.

Krizovému manažerovi panu Josefu Šimur-
dovi přeji, aby se mu zdařily všechny záměry, se 
kterými přebírá tuto funkci a  aby dosáhl hlavně 
toho, že SLL Janské lázně s.p. budou s plnou ka-
pacitou léčit lidi – dospělé, děti a dorost, tak jak 
to těmto lázním historicky i při moderních medi-
cínských metodách přísluší.

Ing. Jindřich Beneš
předseda Asociace polio

Nové poznatky o postpoliosyndróme
Poliomyelitída (detská paralýza) je spôso-

bená vysoko infekčným vírusom . Polio vírus 
všeobecne postihuje nervové vlákna (obr . 1), 
tzv . alfa motorické neuróny alebo motoneuró-
ny uložené v predných rohoch miechy, ale ničí 

aj centrá predlženej miechy a tiež napadá mo-
torickú kôru mozgu . Tieto motoneuróny vedú 
vzruchy medzi miechou a svalmi . 

Vírus detskej obrny je výhradne neurotrop-
ný, čo znamená, že napadá iba nervové bunky, 
a  práve táto vlastnosť z  neho robí najnebez-
pečnejší vírus . Vírus vstupuje do motoneurónu, 
množí sa v ňom a nenávratne ho poškodí . Toto 
poškodenie následne vyvolá zápal v danej ob-
lasti, ktorý však poškodí väčšiu oblasť miechy či 
mozgu ako samotný vírus, preto je nález obrny 
väčší, ako by odpovedalo lokalizácii vírusu . Or-
ganizmus sa bráni proti tomuto vírusu v začia-
točnom štádiu ochorenia tvorbou špecifických 
protilátok . Vírus je postupne zneškodnený, zápal 
ustupuje a  rozsah obrny sa postupne znižuje . 
Problémom však ostáva, že už ťažko poškodené 
nervové vlákna sa nedokážu obnoviť a zregene-
rovať, a  preto po  akútnom ochorení zostávajú 
trvalé následky v podobe obrny svalov . Iba časť 
neuronov sa zotaví . Tie potom vytvárajú nové 
výbežky (tzv . terminálne, koncové axóny), ktoré 
vedú nervové signály ku svalovým vláknam . Vy-
tvárajú sa aj nové nervové spojenia k svalovým 
vláknam, ktoré boli pôvodne inervované vlák-
nami odumretých neurónov (obr . 2 – recovery) .
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Obr. 1. Nervová bunka

Obr. 2. Nervové bunky zdravé (normal), pri akútnej obrne (acute polio), počas uzdravovania (recovery)  
a pri postpolio syndrome

1. Telo bunky  
s bunkovým jadrom
2. Dendrity
3. Axón
4. Myelínová pošva
    a) Schwannova bunka  
         s bunkovým jadrom
    b) Dreň (myelín)
    c) Ranvierove zárezy
5. Synapsie
6. Svalové vlákna
7. Svalové fibrily
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Je evidentné, že rozsah ochorenia sa u jed-
notlivých osôb veľmi líši . Niekto má len mi-
nimálne postihnutie, iný zas stredne ťažké až 
ťažké, poškodzujúce viaceré končatiny a u niek-
torých, hlavne s postihnutím dýchacích svalov, 
môže nastať smrť .

Rozsah poškodenia závisí od samotného je- 
dinca, jeho genetickej predispozície, obranys-
chopnosti a na druhej strane od virulencie víru-
su . Je známe, že choroba prebieha oveľa agre-
sívnejšie u osôb, ktorí sa v inkubačnom období 
infekcie veľa fyzicky namáhali a preťažovali .

Vznikajú tak mimoriadne veľké neuronové 
„motorické jednotky“ . Za  normálnych pod- 
mienok jeden neurón inervuje asi tisíc svalo-
vých buniek (obr . 2 – normal) . V procese obno-
venia poškodenia v dôsledku infekcie sa tento 
počet zvyšuje na 5 až 10 tisíc (obr . 2 – recovery) . 
Zostávajúce motoneuróny sú teda zaťažované 
podstatne viac ako pôvodné .

Druhým kompenzačným mechanizmom je 
zväčšovanie svalových buniek, pokiaľ sú pravi-
delne zaťažované a  trénované . Týmito oboma 
mechanizmami sa dosiahne plné obnovenie 
svalovej funkcie aj u  osôb, u  ktorých bolo pô-
vodne zničených 50  % všetkých motorických 
neurónov . Reparačný proces ale nikdy nie je de-
finitívny . Nepretržite dochádza k stratám a ob-
novovanou jednotlivých koncových výbežkov 
neurónu . Ak sa tempo „remodelovania“ spo-
malí, alebo niektoré výbežky nie sú obnovené, 
začne sa vyvíjať postpoliomyelitický syndróm . 

Postpoliomyelitický syndróm (PPS) je neuro-
degeneratívne ochorenie . Postihuje obrnárov 
približne 15 až 40 rokov po zotavení sa z akút-
neho prvotného infikovania vírusom . Všeobec-
ne sa akceptuje teória o  tzv . „nervovej únave“, 
pri ktorej dochádza k  poškodeniu zvyškových 
motorických neurónov v dôsledku dlhodobého, 
niekoľkoročného preťaženia kontinuálnou kom-
penzáciou a remodelovaním nových vlákien, čo 
vedie k ich postupnému poškodeniu .

Do úvahy treba zobrať aj fakt, že aktivita mo-
torických neurónov sa znižuje aj vekom, hlavne 
po 60 . roku života . Za ďalšie príčiny vzniku PSS sa 
označuje niekoľkoročná perzistentná infekcia v or-
ganizme a vplyv rôznych chemikálií z prostredia .

PPS sa diagnostikuje na  základe detailnej 
anamnézy a kompletného lekárskeho vyšetre-
nia . Neexistuje doposiaľ špecifický laboratórny 

test na  jednoznačný dôkaz ochorenia . Nápo-
mocnými sú laboratórne testy (napr . svalový 
enzým kreatínkináza), magnetická rezonancia 
(MRI), elektromyografické vyšetrenie (EMG), vy- 
šetrenie počítačovou tomografiou (CT), ultra-
zvukové vyšetrenie, prípadne histologické vy-
šetrenie z biopsie postihnutého svalu .

PPS sa považuje za sekundárne 
ochorenie, ktoré má tieto fázy:
1 . infekcia vírusom detskej obrny,
2 . zlepšenie stavu po prekonaní akútnej fázy 

ochorenia,
3 . stabilizačná fáza trvajúca najmenej 10 rokov,
4 . akútne alebo nové ochorenia, vznikajúce  

postupne, alebo všeobecné zhoršenie stavu .

Príznaky naznačujúce vznik PPS predstavujú na-
dmernú únavu už pri minimálnej telesnej aktivi-
te (v 85 % prípadoch) vyčerpanosť, novú svalovú 
slabosť a atrofiu (35 %), progresívne svalové, kĺ-
bové a nervové bolesti (80 %), intolerancia chla-
du (45 %), ťažkosti pri prehĺtaní, poruchy spánku 
(možné spánkové apnoe), problémy po anesté-
ze (napr . s  dýchaním) . Nastávajú ďalšie možné 
problémy s  bežnou aktivitou v  dennom živo-
te: 75 % pacientov udáva problémy pri chôdzi,  
70 % má ťažkosti pri chôdzi do schodov a 40 % 
pri obliekaní . Slabosť môže postihnúť aj svaly, 
ktoré dovtedy neboli očividne postihnuté obr-
nou . V tomto štádiu sa neodporúča rehabilitač-
ná liečba zameraná na aktívne telesné cvičenie 
a namáhanie svalov, pretože môže viac poškodiť 
a urýchliť degeneratívny proces .

Aké sú faktory zvyšujúce riziko vzniku PPS:
1 . vážnosť iniciálneho ochorenia – čím ťažšia 

bola akútna infekcia, tým skôr môžu vznik-
núť príznaky PPS;

2 . vek a  začiatok iniciálneho ochorenia – ak 
obrna vznikla v mladosti alebo v dospelom 
veku, šanca vývoja PPS sa zvyšuje . Lepšiu 
prognózu majú obrnári, ktorí ochoreli v ra-
nom detskom veku;

3 . uzdravenie – dlhšia uzdravovacia fáza po   
akútnom ochorení zvyšuje riziko vzniku PPS;

4 . telesná aktivita – nadmerná telesná aktivita 
a záťaž až do bodu vyčerpania a únavy zvy-
šuje riziko PPS;

5 . pohlavie – ženy nesú väčšie riziko PPS .
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Komplikácie PPS
Aj keď PPS nie je život ohrozujúce ochore-

nie, ťažká svalová slabosť môže viesť k  istým 
komplikáciám, akými sú:
1 . pády – svalová slabosť môže byť príčinou 

straty rovnováhy, pádov a zlomenín, napr . 
bedrového kĺbu a  to môže viesť k  ďalším 
komplikáciám;

2 . podvýživa, dehydratácia, zápal pľúc – obr-
nári, ktorí majú bulbárnu obrnu poškodzu- 
júcu nervy vedúce ku žuvacím a  hltacím 
svalom, mávajú ťažkosti pri jedení a prehĺta-
ní, čo môže vyústiť do nedostatočnej výživy 
a dehydratácie, ako aj do respiračného zápa-
lu pľúc (napr . pri inhalácii časti potravy alebo 
žalúdočnej kyseliny do pľúc);

3 . akútne respiračné zlyhanie – slabosť bránice 
a svalov hrudníka bráni hlbokému dýchaniu 
a kašľu, čo môže viesť k nazhromaždeniu te-
kutiny a  hlienu v  pľúcach . Obezita, fajčenie, 
deformity chrbtice, dlhodobá imobilita, cel-
ková anestéza a niektoré lieky môžu znižovať 
schopnosť dýchania, čo vyústi k akútnemu re-
spiračnému zlyhaniu . Výrazne poklesne hla- 
dina kyslíka v krvi, nastáva hypoventilácia . Pa-
cienti sú odkázaní na ventilačnú liečbu;

4 . osteoporóza – dlhodobá inaktivita a imobilita 
sú často spojené s preriednutím hustoty kos-
tí a osteoporózou u oboch pohlaví rovnako . 
Obrnári majú byť vyšetrení na osteoporózu .

Liečba
Odporúčajú sa nasledovné terapeutické 

metódy: klasická masáž, termoterapia, trakcie 
na stole, logo terapia, ergo terapia, balneo tera-
pia, terapia bolesti, respiračná terapia, relaxačná 
terapia . Z fyzikálnych liečebných metód na neu-

rologickom podklade sa odporúča Vojtova me-
tóda, Bobatova metóda, Brunkowej metóda .

Akých liekov sa treba vyvarovať?
U PPS je vhodné vyvarovať sa nasledujúcich 

liekov: narkotiká, myorelaxanciá, psychoaktív-
ne látky, beta-blokátory, nesteroidné antireu-
matiká, niektoré antibiotiká (aminoglykozidy, 
tetracyklíny, ciprofloxacin, levofloxacin, moxy-
floxacin), fibráty (antilipemické lieky), statiny 
(lieky na znižovanie cholesterolu), antialergiká 
a Novalgin . Neznamená to striktne sa im vyhý-
bať, avšak ich dávka by sa mala redukovať už 
na začiatku liečby . Proti bolesti je vhodný aspi-
rin a paracetamol .

Systém pravidla DVA u PPS:
1 . liek má byť rozdelený na dve dávky,
2 . pooperačná arteficiálna respirácia má trvať 

dvakrát dlhšie ako u zdravých jedincov,
3 . boj proti bolesti je dvakrát dlhší v porovna-

ní so zdravými ľuďmi,
4 . obdobie uzdravenia a zotavenia pred prepus-

tením z  nemocnice (schopnosť chôdze) sa 
musí rátať dvakrát dlhšie ako normálne, ako aj 
čas návratu do normálu je dvakrát dlhší .

Ako možno PPS zabrániť?
Odporúča sa telesné šetrenie, dobrý spá-

nok, dodržiavať vyváženú stravu, vyhnúť sa ne-
zdravým návykom (fajčenie, prejedanie), dodr-
žiavať predpísaný cvičebný program . Vhodné 
je používať kompenzačné pomôcky . Neodpo- 
rúča sa cvičiť a telesne namáhať do vyčerpania, 
bolesti až slabosti .

Z rôznych zdrojov spracovala 
MUDr. Zuzana Baranová, PhD.

Po uzávěrce
Výbor Asociace polio se dne 1 . 6 . v Janských Láz-
ních aktivně zúčastnil protestního setkání ma-
minek a  dětí dětské léčebny Vesna, dospělých 
pacientů lázní a široké veřejnosti včetně účast-
níků rekondice v Sola Fide . Mezi hosty byl mimo 
jiné i ministr zdravotnictví Doc . MUDr . Leoš He-
ger, CSc . S  krátkým, ale výstižným příspěvkem 
vystoupil i  předseda AP Ing .  Jindřich Beneš . 
Závěrem tohoto setkání bylo přijato prohlášení 
zpracované organizátory akce Zachraňme Ves-
nu . Text prohlášení doslovně citujeme .
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PROHLÁŠENÍ
Účastníci dnešního protestního shromáž-
dění
 • proti likvidaci Dětské léčebny VESNA
 • proti novému Indikačnímu seznamu
 • proti neodpovědné politice Minister-

stva zdravotnictví ČR
 • proti likvidaci českého lázeňství

prohlašují:

Odmítáme:
 • odmítáme připravovanou devastaci Stát-

ních léčebných lázní Janské Lázně, drastické 
snižovaní kapacity pro děti i dospělé!

 • odmítáme uzavření komplexu Dětské 
léčebny Vesna a přemístění péče o děti 
do jiného objektu, který je pro tyto účely 
absolutně nevhodný . Vesna patří k  nej-
lepším léčebnám pro handicapované děti 
v  Evropě . Svým umístěním i  poskytova-
nou péči je jedinečná a nenahraditelná!

 • odmítáme novou vyhlášku č. 267/2012 
Sb., o stanovení indikačního seznamu 
pro lázeňskou léčebně rehabilitační 
péči o dospělé, děti a dorost, díky její-
muž zavedení do  praxe došlo k  výrazné 
redukci lázeňské péče, hrazené zdravot-
ními pojišťovnami, a  snížení dostupnosti 
pro pacienty, pro než je pravidelná a  in-
tenzivní rehabilitace jedinou možností, 
jak zpomalit progresi své nemoci!

 • odmítáme zkrácení lázeňské péče na   
21 dnů u dospělých a 28 dnů u dětí s ne-
jasnou možností prodloužení pobytu 
a následnými sankcemi. U těžce zdravot-
ně postižených znamenají první 3 týdny 
pouze „nastartování“ organismu, léčebný 
efekt se dostavuje pouze při dlouhodo-
bých a opakovaných pobytech!

 • odmítáme snížení počtu lázeňských 
procedur, hrazených zdravotními po-
jišťovnami, a nutnost si tyto nezbytné 
zdravotní výkony doplácet!

 • odmítáme retroaktivitu indikačního 
seznamu při posuzování nároku na lá-

zeňskou péči až k roku 2009. Takovouto 
vyhlášku považujeme za protiústavní!

 • odmítáme propouštění vysoce kvalifi-
kovaných zaměstnanců Státních léčeb-
ných lázní Janské lázně bez zpracování 
jasné vize dalšího fungování lázní!

 • odmítáme návrhy Ministerstva zdra-
votnictví řešit zachování Vesny formou 
poskytování lázeňské péče především 
zahraničním samoplátcům. Vesna má 
sloužit hlavně našim dětem!

Požadujeme:
 • požadujeme přijetí adekvátních opatře-

ní k tomu, aby komplex Dětské léčebny 
Vesna nebyl uzavřen a dále sloužil pro 
potřeby postižených dětí!

 • požadujeme okamžité zrušení vyhláš-
ky č. 267/2012 Sb., o stanovení indikač-
ního seznamu pro lázeňskou léčebně re-
habilitační péči o  dospělé, děti a  dorost, 
a  návrat k  právnímu stavu, účinnému 
do konce září roku 2012!

 • požadujeme okamžité zahájení jedná-
ní o  vzniku nové vyhlášky o  stanovení 
Indikačního seznamu pro lázeňskou lé-
čebně rehabilitační péči o  dospělé, děti 
a dorost, a to za účasti odborné veřejnosti 
a zástupců pacientů .

 • požadujeme, aby Ministerstvo zdravot-
nictví upustilo od  dalších kroků, ve-
doucích k likvidaci českého lázeňství,

 • požadujeme provedení ekonomického 
auditu Státních léčebných lázní Janské 
Lázně za období posledních pěti let .

 • požadujeme okamžité vyhlášení řádné-
ho výběrového řízení na  ředitele Stát-
ních léčebných lázní Janské Lázně!

Pokud nebudou naše požadavky vyslyšeny, 
požadujeme demisi ministra zdravotnic-
tví Doc. MUDr. Leoše Hegera, CSc.

Janské Lázně, 1. června 2013
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Náš předseda – Jindra Beneš 
Dovolíme si toto osobněj-
ší oslovení, i  když se jedná 
o šéfa Asociace polio, kterého 
si vážíme a jsme rády, že mů-
žeme s  ním spolupracovat . 
Původně byl tento rozhovor 
plánovaný ještě do  loňské-
ho Zpravodaje, kdy slavil své 
sedmdesáté narozeniny, ale 
z vícero důvodů to nevyšlo .

Sešli jsme se až nyní v jedno sváteční, přes-
něji prvomájové odpoledne, netradičně v  Sa-
natoriích Klimkovice . Já, tedy Mária Mruzková, 
spoluredaktorka Marie Dobrovolná a náš host 
– Ing .  Jindřich Beneš . Přijel z  Prahy pendoli-
nem, chtěl si po několika letech opět vyzkoušet 
jízdu vlakem a pochvaloval si ji . 

V  malebném prostředí klimkovické kavár-
ny Kafé Kolonáda jsme hosta nechali vyprávět 
jeho životní příběh .

Na úvod chci říct: dlouho jsem váhal, jestli vů-
bec mám právo vám něco sdělit, ale protože vás 
mám rád, tak to nemůžu odmítnout. Nerad bych, 
aby to vyznělo sebestředně. Je to vlastně jistý pří-
běh, který může být podobný mnoha jiným. Jsou 
to vzpomínky, které připomenou mnohé i dalším 
v mém věku.

Dětství
Dětskou obrnou – poliomyelitis arterior acuta 

– jsem onemocněl v roce 1947, kdy mi bylo pět let. 
Bylo to u dědečka na chalupě. Převezli mě do Pra-
hy do nemocnice, které se říkalo Nalezinec – kli-
nika profesora Švejcara. Původní diagnóza zněla 
encefalitida. Naštěstí druhý den se vrátil jeden 
lékař z  Kanady a  určil poliomyelitidu. Doporučil 
pětkrát denně zábaly, které mi maminka coby 
doprovod denně dávala celých sedm týdnů. Mě-
síc na to jsme jeli poprvé do Janských Lázní, opět 
s maminkou. Bydleli jsme dva měsíce na Teře, ale 
byla to zcela jiná, zchátralá Terra, než je dnes. Po-
tom jsem se po dvou letech vrátil, tentokrát sám. 
Bydlel jsem na LD III, byla tam tehdy staniční se-
stra Šilhavá a další milé sestřičky. Taky si dodnes 
pamatuji terapeuta pana Gráfa a terapeutku Mir-
ku Očadlíkovou.

Příběhy maminek
V  dalších letech se mnou opět jezdila máma. 

Tehdy maminky bydlely u  domorodců. Moje 
máma bydlela u jistých Prouzů, kteří měli chalu-
pu za Sirénou na Košťálové louce, na ní postavili 
i vlek. Jinak Siréna se tehdy jmenovala Ivan, pat-
řila Československým energetickým závodům, až 
později ji převzalo ROH. 

Maminky se mezi sebou kamarádily, moje 
byla mimo jiné velká kamarádka s  paní Bébro-
vou. Později kamarádila i  s  paní Gaislerovou. 
Její dcera Zdenička byla velmi těžce postižená, 
pořád jenom ležela, brzo i zemřela. Aby se Zde-
nička mohla trvale léčit, přijala její maminka za-
městnání v  Janských Lázních a  byla hospodář-
kou. Zdenička měla invalidní vozík, kterému se 
říkalo Amerika. 

Proč Amerika? Dokázalo se, že ve státě Georgia 
jsou lázně Warm Springs (nyní se nazývají Roose-
veltův institut), které údajně mají stejné složení 
vody jako voda v Jánkách. V roce 1947 Američané 
začali spolupracovat s Janskými Lázněmi na spo-
lečném projektu léčení poliomyelitidy. Dokonce 
tam, co je kotelna u  Dunkanu, se začaly kopat 
základy nových lázní. Proto Američané v té době 
darovali Janským Lázním některé prostředky pro 
invalidy – vozíky Amerika, což byly spíše takové 
lehátka a  ještě polohovatelné postele s  klikou, 
kterým se taky říkalo Ameriky.

V jedenácti letech jsme s mámou opět jeli vla-
kem do Janských Lázní. V Mladé Boleslavi nastu-
povala paní s kulhajícím klukem, který měl kolem 
pasu plovoucí kruh. Slyším ještě dnes, jak máma 
říká: „Ááá, Janské Lázně“. Taky to tak bylo. Kluk 
se jmenoval Šteiner, byl o rok mladší a bydlel jsem 
s ním i na pokoji. To bylo takové všeobecné zna-
mení dětských pacientů: kulhá – kruh – bazén – 
Janské Lázně…

Jinošství
Potom už tam mámy nebyly, ale velmi dobře 

si pamatuji, že atmosféra na  LD III mezi dětmi, 
lékaři, sestrami a  rehabilitačním personálem 
byla úžasná. To opravdu. Dokonce jsme měli 
možnost takového příjemného dětského vyžití. 
Samozřejmě se tam hodně blblo. Kolem roku 
1955 přešly děti z Lázeňáku na Grand a byli jsme 
oddělení od  dívek. To jsme se už zamilovávali 
a posílali si psaníčka po provázku. Protože jsme 
nesměli ven, vymyslel jsem, že by jsme mohli být 
u dívek i u kluků jeden vedoucí a dva pomocníci 
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a  že by jsme třeba mohli na  dvě hodiny chodit 
ven pod vedením toho nejstaršího. Já jsem byl 
vedoucí kluků a  Betyna Kiferová z  Kežmaroku 
byla vedoucí dívek a  směli jsme ven. Byli jsme, 
jak bych to řekl, tak proorganizovaní, že jsme dě-
lali i zábavu. Takže jsme třeba měli povolený ve-
černí táborák v lomu a primář s vrchní sestrou se 
tam přišli na nás podívat a pochvalovali si nás. 
Tam jsme měli i maškarní, někdo hrál na kytaru 
a dobře jsme se bavili.

Dospělost 
V patnácti jsem se dostal mezi dospělé na Ev-

ropu na čtyřlůžkový pokoj číslo 9. Tam v kolekti-
vu jsem dostal školu dospěláka, někteří členové 
toho pokoje si jistě vzpomenou… Jedním z nich 
byl i Karel Novotný – showman a bavič. To by se 
možná ministr zdravotnictví divil a lázně by zaká-
zal, protože dva z mých spolunocležníků tam měli 
motorky a  v  Jánkách se jezdila šestidenní. A  oni 
po  té trase jezdili. Šílené! Bylo to ale dobře, pro-
tože si potom postižení nepřipadali tak nemocní. 
Co je teď vstup do Evropy, byl pingpongový stůl. 
Vchod byl uprostřed, vlevo od vchodu byl domov-
ník, vpravo sesterna. Tam, co jsou teď apartmány 
a hala, byly stolky a tam se hrály karty a šachy. 

Pak jsem se několikrát potuloval po  LD I. 
Tam jsem se seznámil s  ještě staršími borci. 
Mimo jiné s dodnes nezapomenutelným olym-
pionikem Alfrédem Jindrou, a byli jsme léta ob-
rovský kamarádi. Dokonce jsme se navštěvova-
li i doma. No a takhle jsem tam dospíval.  

I  v  té době jsme spolu s  kamarády na  léčení 
byli i  jinak aktivní. Byla to doba rock and rollů 
a  tak jsme s  Jirkou Kuthejlem, který měl zahra-
niční desky, prezentovali zahraniční i českou pop 
music včetně profilů zpěváků a orchestrů. To vše 
v  Malém sále, už tehdy jako program Pacienti 

pacientům. Paralelně se dal dohromady pacient-
ský soubor - big band Šraml, ve kterém byli Karel 
Novotný, Petr Veleba, Zdeněk Kobes a Pepa Volej-
ník, výborný amatérský bubeník. Organizovaly 
se různé soutěže a  pacientské karnevaly. Musím 
vzpomenout, že Saša Kyselová byla tehdy jednou 
z  královen krásy. Krásné na  tom všem bylo, že 
jsme se naučili i  slovensky, protože i  Slováci byli 
účastníky lázeňské léčby. Tehdy jsme nerozlišova-
li, kdo jsme odkud.  

Pak jsem byl hodně pracovně angažován, 
takže jsem od  roku 1967 do  roku 1987 na  léčení 
nejezdil. Ale do Jánek jsem jezdil každý rok s rodi-
nou a sice na Ludvikovu boudu. Celkem jsem byl 
na léčení v Janských Lázních 42krát.

Tady přímé vyprávění pana předsedy ukon-
číme . Dobře se poslouchá, ale další vyprávění 
vám přiblížíme už vlastními slovy .

Rodina a koníčky 
Jindra Beneš se narodil v Praze, tam i bydlí . 

Vystudoval dvě vysoké školy – ČVUT obor Elek-
tro a  Vysokou školu ekonomickou . S  manžel-
kou Boženou má dceru Karolínu, která důvěrně 
zná prostředí Janských Lázní i mnoho pacientů . 
Radost má z vnoučat – čtyř děvčat Terezy, Klá-
ry, Izabelle a Gabrielle . Dvě poslední jsou dvoj-
čátka . Když o nich mluví, je celý natěšený .

Víme o něm, že je vášnivý hráč karetní hry 
mariáš . Hrál jej už jako dítě, nejdřív o zápalky, 
později o peníze . Paralelně hrál, hlavně s děv-
čaty, kanastu . 

Bydlení v Praze střídá s pobytem na chalupě 
po dědečkovi ve Vlašimi . Většinou zde odpočí-
vá, chytá ryby a chodí do hospody hrát karty . 
Rybaření je kromě karet jeho dalším velkým 
koníčkem . Začal s ním v roce 1972 na rekreaci 
s kamarády .

S děvčaty to Jindra vždycky uměl V kolektivu „dospěláků“ klečící vlevo
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Zaměstnání
Zaměstnání vystřídal Jindra takovou spous-

tu, že povídání o  tom by vydalo na  další roz-
hovor . Omezíme se tedy na  vyjmenování těch 
nejdůležitějších: Začínal v roce 1965 v ČKD Polo-
vodiče těsně před ukončením vysoké školy jako 
elektrikář, ale brzy získal diplom a stal se vývo-
jovým pracovníkem . Postupně zastával v tomto 
závodě mnoho jiných funkcí . Z  funkce výrob-
ního náměstka šel do  ČKD Tatra jako ředitel . 
V letech 1988 až 1990 byl generálním ředitelem 
Sellier and Bellot a .s . Vlašim, kde se mimo jiné 
vyrábělo sportovní, lovecké a vojenské střelivo . 

Po  revoluci působil až do  roku 1993 jako 
technický ředitel Paláce kultury Praha, dnes 
Kongresové centrum . Později – v  ČLUZ a .s . 
Nové Strašecí jako generální ředitel . Následně 
založil firmu Organizačně-ekonomické pora-
denství, kde působil do  r . 2004 . Rok 2004 byl 
rokem odchodu do důchodu . Nyní ještě aktiv-
ně působí jako předseda Společenstva vlastní-
ků bytových jednotek . 

S malými výjimkami vždy zastával vedoucí, 
či spíše ředitelská místa a to často na nelehkých 
postech . Sám říká: Byl jsem takový hasič – hasil 
jsem všude tam, kde něco „hořelo“. Byla to krásná 
práce a hlavně mi v tom pomáhali skvělí lidé.

Asociace polio 
Do  výboru Asociace polio ho navrhla Věra 

Novotná v  roce 1997 . Na  prvním zasedání vý-
boru byl zvolen na post předsedy . Uvažoval, jak 
udělat něco nového pro členy Asociace polio . 
Tak vymyslel v roce 1998 kulturně společenský 
festival Obrnáři obrnářům a pro obrnáře . Usku-
tečnil se v  Janských Lázních, v  mekce obrná-
řů . Bylo to nejvhodnější pro pacienty, vhodné 
i vzhledem k společenským podmínkám . Hned 

druhý rok přijelo tolik lidí, že si neměli kam sed-
nout . Jak sám říká: Měl jsem radost, že lidé z toho 
mají radost. A z Festivalu se tak stala každoroční 
záležitost .   

Další radost ovšem má ze sochy Polioviru 
před Lázeňským domem v  Janských Lázních . 
Sochu vymyslel Ďáďa Vondrejs . Nebylo to ale 
jednoduché . Jako symbol postižených polio-
myelitidou, která nejvíce napadala děti, měl 
Ďáďa vizi, aby socha byla sestavena z panenek 
a holí . Pro umístění však lázně neměly pocho-
pení . V  roce 2010, v  roce 50 . výročí eradikace 
(vymýcení) polia, dostal Ďáďa nápad na se-
stavení modelu polioviru . To Jindru uchvátilo . 
Ďáďa měl výtvarné řešení, Jindra řešil orga-
nizační věci co do  umístění . Myslí si, že přes 
výhrady některých našich členů je symbolika 
polia a hlavně nás postižených virem, a i těch, 
kteří nám pomáhali, důstojnou vzpomínkou . 

Na závěr opět slova pana předsedy: Mnoho 
členů Asociace polio se dotazuje, co výbor podni-
ká pro udržení sociálních a léčebných jistot posti-
žených postpoliosyndromem. Jak se říká, snaží-
me se, výsledky nejsou extrémní. Ale jistě členové 
pochopí, že z pozice občanského sdružení se nám 
nemůže podařit odstranit vše, co pod „pláštíkem“ 
úspor veřejných financí současná vládní garnitu-
ra s podporou mnoha poslanců omezuje i v péči 
o  tělesně postižené. Často slyšíme, že lázeňská 
léčba je nahrazena novými medicínskými meto-
dami. Od  vedoucích představitelů ministerstva 
zdravotnictví a  zdravotních pojišťoven se rádi 
necháme přesvědčit, které to jsou pro poliomyeli-
tidu arterior acuta a postpoliosyndrom.

Omlouvám se všem našim členům, že z pozi-
ce občanského sdružení nelze předpokládat, že 
se něco změní. Ale musíme ocenit, jak jste si měli 
možnost přečíst v Zpravodaji, dopis předsedy Vlá-
dy ČR Petra Nečase, že nám jistě pomohl a přispěl 
k  tomu, aby pro nás komplexní lázeňská péče 
byla zachována.

Náš pan předseda je skromný a nezmiňuje 
se o všech svých aktivitách . A že jich bylo hod-
ně! Jen namátkou – dovedl pro Asociaci sehnat 
finanční prostředky, zasadil se o  zařazení naší 
diagnózy do  seznamu pro komplexní lázeň-
skou léčbu a tak dále… Zkrátka pomáhá a an-
gažuje se vždy, když je to zapotřebí . Jsme rádi, 
že ho máme .

(mm, mad)

V diskusi s členkami výboru 
na Festivalu 2010
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Jak se cestuje na vozíku s ČD
Víte jak to je, jste osoba upoutaná na inva-

lidní vozík a  potřebujete se dostat na  jiný ko-
nec republiky . Přemýšlíte nad variantou, jak to 
vyřešit, auto nemáte, cestování s  pronajatým 
autem je drahé, kamarády obtěžovat nechce-
te a dálkové autobusy vybavené pro cestování 
osoby na vozíku u nás prostě neexistují… Tak-
že nakonec se rozhodnete pro vlak . Cena je pro 
ZTP a ZTP/P příznivá, tak to zkusíte .

Jenže ono to není tak úplně jednoduché, 
nejde jen tak přijít na nádraží a koupit si lístek, 
jak by to udělal běžný choďák…, ono to má svá 
pravidla, na kterých České dráhy docela přísně 
bazírují .

Cesta musí být dopředu objednána, aby byl 
do  vlaku v  požadovaném směru zařazen vůz 
vhodný pro přepravu osob na vozíku .

A  věděli jste, že „vůz pro přepravu osob 
na vozíku“ na železnici ve většině případů zna-
mená, že osoba na vozíku cestuje v zavazadlo-
vém prostoru, kde si jeho doprovod, pokud chce 
být s ním, nemá ani kde sednout, takže musí ce-
lou cestu stát nebo si prostě sednout na zaole-
jovanou zem? Cestujete jak balík spolu s jinými 
zásilkami, což může být hodně různorodé, jed-
nou třeba orchideje do květinářství a příště zase 
zásilka krmných červů pro zverimexy…

Ale abychom nestrašili, ne vždy to tak musí 
být… Jsou i vozy vybavené kupéčkem pro vo-
zíčkáře, buď samostatné kupé se sklopnými 
sedadly, nebo jen několik sedadel v řadě, která 
jdou sklopit . Zažili jsme i  kupé úplně luxusní 
a to ve vozech EC ÖBB rakouské železnice, které 
nabízí pro vozíčkáře i lehátko a úložné prostory 
v  příhodné výši pro člověka sedícího na  vozí-

ku . Ovšem takto luxusní přepravy se vozíčkář 
dočká jen minimálně, protože takto vybavené 
vozy jezdí jen na určitých trasách .

Takže jak na to: vypíšete žádanku na přepra-
vu na  předepsaném formuláři, a  to nejméně 
tři pracovní dny před termínem požadované 
přepravy, pokud chcete někam dál, nebo jde 
o složitější přepravu třeba s několika přestupy, 
raději ještě o několik dní dříve . A je lepší rovnou 
požádat i o zpáteční cestu, tedy pokud se hod-
láte někdy vracet .

Tuto žádanku odnesete na  ČD centrum 
na nádraží, a pak čekáte, co se vymele . Na žá-
dance jste vypsali požadovaný vlak, pokud jde 
o  jednoduchou přepravu . Třeba běžný spoj 
Brno - Olomouc . Obvykle vám v  tomto přípa-
dě tento spoj potvrdí speciálním „telegramem” 
bez nějakých dalších připomínek, jen se nesta-
číte divit, kolik přepravních rozkazů je třeba 
k  vaší přepravě vydat a  na  kolik stanic a  míst 
vaše žádost vůbec jde a kolik lidí je v tom za-
interesováno . Tyto informace lze totiž z tohoto 
“telegramu” snadno vyčíst . A  doporučujeme 
tento přepravní rozkaz mít na  cestu s  sebou . 
Přesto všechno se totiž může stát, že zrovna 
na nějaké důležité stanici o něm nevědí .

Pokud zvolíte složitější přepravu, kde bude 
nutno přestupovat, je tento proces ještě složi-
tější, dáte požadavek na ČD, že v ten den se po-
třebujete přepravit na určité místo, případně si 
sám navrhnete podle jízdního řádu svou před-
stavu cesty a pak čekáte… Někdy vám vámi na-
vrhovaný proces schválí a zařídí zase spoustou 
rozkazů k jeho realizaci anebo vám oznámí, že 
takto to z nějakého vám záhadného provozní-
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ho důvodu nejde a navrhnou trasu a spoje sami 
a vám už nezbývá než se přizpůsobit…

Dobře, první krok tedy máme – a  jak dál . 
Ve stanovený den se musíte dostavit na výcho-
zí stanici nejméně půl hodiny před odjezdem 
vlaku a nahlásíte se v  tranzitu, že jste nachys-
tán k přepravě . Tady vám potvrdí nástupiště, ze 
kterého máte odjet .

Připravíte se na  nástupiště a  už jen čekáte 
na příjezd vlaku . Když máte štěstí, je vybaven 
kupéčkem, jinak vás naloží do hytláku, kde ne-
máte ani možnost použití toalety . No a jak vás 
naloží… Buď tranzitní četa mechanickou ploši-
nou na bázi ručního rumpálu, na které vás vy-
zvednou do výše vagónu a nebo taky může být 
vůz vybaven vlastní elektronickou plošinou, 
kterou spustí na  perón a  pak vás vyzdvihne . 
A  když bude vše ideální, bude to ten strojve-
doucí i umět . S plošinami a vůbec s nakládkou 
taky zažíváme často komické ale i stresující si-
tuace . Posádky jsou sice „proškoleny“ v  jejich 
používání, ale… Proškolování se dělá ve skupi-
ně a většinou jim používání jen předvedou, bez 
možnosti vyzkoušení, takže se často stane, že 
strojvedoucí přiběhne s návodem v ruce, nebo 

pokud je prchlivější, do  plošiny mlátí, nebo 
se k  obsluze takové plošiny seběhne veškerý 
personál nádraží a  radí a  radí… A  myslíte, že 
s mechanickými je to jednodušší? I tady často 
zažijete příběh hodný seriálu o Patovi a Mato-
vi z A je to! Ale abychom všem nekřivdili, jsou 
i tací, kteří se svého úkolu zhostí s přehledem 
a naprosto profesionálně a těm patří náš dík .

No a pak už jedete více či méně pohodlně 
do místa určení, kde se scénář vykládky podo-
bá scénáři nakládky . A pokud náhodou přestu-
pujete, tak taky absolvujete urychlený přesun 
k dalšímu vlaku, kde se opět vše opakuje . 

Taky se může ukázat docela zábavné cesto-
vat s  ČD v  době výluk na  železnici . Autobusy, 
které fungují jako náhradní doprava, zpravidla 
nejsou uzpůsobené k přepravě vozíčkáře a tak 
se vám může stát, že vám z tohoto důvodu pře-
pravu vůbec nepovolí a  když na  ní z  vážných 
důvodů trváte, tak se vám může stát, že část 
cesty absolvujete v sanitce . Ovšem na druhou 
stranu díky za tu snahu .

Cestování s Českými drahami je prostě záži-
tek a zábava .

Jana Beránková, Brno

Po stopách starověku a raného křesťanství
Začátek našeho letopočtu byl ve  zname-

ní nového fenoménu – vzniku křesťanství . 
Mnozí cestovatelé se v řadě historických zemí 
setkávají se stopami raného křesťanství, ať již 
na území bývalé Palestiny, Izraele, Egypta, Tu-
recka nebo Řecka .

Původní Egypťané jsou samostatným ná-
rodem, nejsou to Arabové, přestože jejich 
náboženstvím se po  7 . století stal převážně 
islám, stejně tak, jako např . u dnešních Iránců 
mluvících perštinou je státním náboženstvím 
šíitská odnož islámu . Staří Egypťané se modlili 
k  mnoha bohům do  doby, než se stali křesťa-
ny . Část původního egyptského obyvatelstva 
však na  islám nikdy nekonvertovala . Na svých 
vícedenních toulkách starobylou Káhirou jsem 
jeden celý den věnoval staré koptské Káhiře, 
kde i v dnešní době žije a svoji víru praktikuje 
mnoho křesťanských Koptů . V  celém Egyptě 
jich žije asi osm milionů . Svou etnickou čisto-
tu si udržuji sňatky uvnitř své komunity . Jsou 
christianizovanými přímými potomky skuteč-
ných starých Egypťanů . Koptská křesťanská cír-

kev patří spolu s etiopskou a arménskou vůbec 
k těm nejstarším křesťanským církvím na světě . 
Koptské ženy na rozdíl od ostatních nenosí po-
krývku hlavy, mohou nosit krátké sukně a jsou 
od cizinek k rozeznání tím, že mají na zápěstí, 
nebo mezi palcem a ukazováčkem vytetovaný 
křížek . Ten je rozlišujícím znamením i pro arab-
ské seladony obtěžující nezahalené cizí turist-
ky . Koptské písmo není arabské, starokoptské 
písmo je odvozeno od  staroegyptských hie-
roglyfů i  od  řecké alfabéty . Známé starobylé 
Rosettské desky obsahující texty psané hiero-
glyfy, koptštinou i řečtinou posloužily Champ-
ollionovi k rozluštění hieroglyfů . 

Ve svých dřívějších příspěvcích jsem se více 
věnoval islámskému Egyptu i  islámské Káhiře . 
Touláním v nejstarší části města – v koptské Ká-
hiře jsem posléze navštívil místa, kam se prý dle 
starých svědectví uchýlila Svatá rodina po útěku 
z Palestiny kvůli vyvražďování malých chlapeč-
ků králem Herodesem, který se cítil v ohrožení 
ohledně předpovězenému příchodu nového 
krále – „mesiáše“ (krále z rodu Davidova) . Její 
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dva tisíce kilometrů dlouhá cesta trvala celé čty-
ři roky . Utíkající rodina se během své cesty v teh-
dejším Egyptě zastavila asi na  třiceti místech . 
V  nejvěhlasnějším káhirském koptském koste-
le sv . Sergia (Abu Serga) je jeskyně, ve které se 
snad ukrývala po delší dobu . Zmíněná jeskyně 
se dochovala do dnešních dnů v podobě krypty . 
Útěk Svaté rodiny je nesmírně důležitou událostí 
v koptské tradici . Egypt byl údajně první zemí, 
která přijala křesťanství jako státní náboženství 
ještě v 1 . století, tedy v době, kdy bylo šířeno sv . 
Markem a Pavlem z Tarsu .

Apoštol Pavel (známý také jako Šavel) ve sku-
tečnosti nebyl pravým apoštolem, nikdy se to-
tiž osobně s  Ježíšem nesetkal . Ještě pod svým 
původním jménem Šavel (Saul) se zúčastnil pro-
následování křesťanů, ale později se po „vidění“  
obrátil a stal se horlivým, dokonce nejvýznam-
nějším šiřitelem křesťanství mezi pohany až 
do svého stáří . Je autorem nejméně sedmi listů 
biblického Nového zákona . Pavel uskutečnil tři 
misijní okružné cesty po  souši i  moři, navštívil 
mnoho měst tehdejší velké Římské říše . Kruté 
pronásledování křesťanů je známé také dle čet-
né literatury i oblíbených filmů (např . Quo vadis, 
zpracovaný podle Sienkiewiczovy knižní před-
lohy) popisujících pogromy křesťanů v  Římě 
za vlády císaře Nera .

Do trasy svých cest jsem se vždy snažil za-
řadit co nejvíce starých památek týkajících se 
Římské říše, antického Řecka a  raného křes-
ťanství . Své cestování v Turecku a zejména pří-
hodu se ztraceným autem v Istanbulu jsem již 
popsal ve  Zpravodaji před dvěma léty . V  této 
zemi jsem nemohl opomenout navštívit asi 
nejzachovalejší antickou památku Efez – teh-
dejší starověké řecké velkoměsto v  Malé Asii, 
který Pavel navštívil několikrát a  kde založil 
významnou křesťanskou obec (v  Novém zá-
koně – List efezským) . V  místě starořeckého 
Efezu jsem nalezl malou tureckou vesničku 
a u ní jenom málo památek ve formě zřícenin, 
zbytky amfiteátru a  pouze jediný sloup z  Ar-
temidina chrámu – jednoho z tehdejších sedmi 
divů světa . Ve městě byla významná knihovna 
a  největší divadlo tehdejšího známého světa 
pro padesát tisíc diváků . Zde se narodil i  bás-
ník Homér . V termálních lázních prý byly první 
kryté toalety na světě i s kanalizací . Podle sta-
rých záznamů se do Efezu přestěhovala i Panna  

Maria po  Ježíšově ukřižování společně s  jeho 
učedníkem Janem, který tam pokračoval v  ší-
ření křesťanství . Za  Janem prý přijela posléze 
i Máří Magdalena – a obě tam nakonec zemřely . 
Velkou turistickou atrakcí v Efezu je Dům Panny 
Marie, u něhož bylo archeologicky prokázáno, 
že skutečně pochází z 1 . století . 

Při mém cestování do  Efezu se nebylo mož-
né  vyhnout  tureckému městečku Bergama, kde 
kdysi býval řecký antický Pergamon – význam-
né středisko raného křesťanství . Pergamonská 
knihovna byla druhou největší na světě . Po po-
žáru té největší – alexandrijské v Egyptě věnoval 
Marcus Antonius královně Kleopatře všech dvěs-
tě tisíc svitků této knihovny – jakožto základ pro 
novou knihovnu . Nejvýznamnější pergamonské 
vykopávky jsou nyní soustředěny v  berlínském 
Pergamonském múzeu . 

Další mojí zastávkou v  Turecku – cestou 
do  Efezu byl pahorek Hissarlik, ve  kterém ně-
mecký archeolog Schliemann koncem 18 . sto-
letí objevil bájnou Homérovou Tróju . Podařilo 
se mu odkrýt Priamův palác i  s  pohádkovým 
Priamovým pokladem (přes osm tisíc vzácných 
předmětů) . Jednotlivé vrstvy pod tímto pa-
horkem odhalují pozůstatky starých kultur až 
do pátého tisíciletí před Kristem . 

Můj velký zájem vyvolaly některé staré pa-
mátky v dnešním Řecku, a proto jsem si na jed-
né ze svých cest autem touto zemí naplánoval 
návštěvu starověkých památek na  vzdáleném 
Peloponéském poloostrově . Cestou na Pelopo-
nés jsem si však ještě zajel na ostrov Lefkadu, 
která je s  pevninou spojená mostem přes úz-
kou šíji . Tento ostrov je značně hornatý a zales-
něný, s  krásnými plážemi a  středisky vodních 
sportů – zejména windsurfingu . Kolem Lefka-

Efez – Celsova knihovna
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dy se nachází povícero malých zalesněných os-
trůvků, z  nichž jeden – Skorpios, je majetkem 
rodiny Onassisových . Je na něm pohřben  zná-
mý rejdař a miliardář Aristoteles Onassis, poz-
dější manžel Jacqueliny, vdovy po americkém 
prezidentu Kennedym . Na  tomto soukromém 
ostrově jsou vyhrazeny dvě pláže pro návštěv-
níky ostrova .

Na  jednu z  nádherných písčitých pláží Le-
fkady jsem se chtěl dostat po  polní cestě . Nic 
nenasvědčovalo tomu, že tam bude několika 
metrů dlouhá zrádná jáma s  navátým pískem, 
do kterého se moje vozidlo zabořilo všema koly . 
Čím více jsem se snažil dostat se z pasti ven, tím 
více se auto zabořovalo . Naštěstí si toho všimlo 
hejno místních dětí, které hned zalarmovaly 
své tatínky . Pomocí mé jediné cestovní zbraně  
– trampské sekyrky nasekali větve, které pod-
ložili pod kola a  tak jsem se posléze dokázal 
z  písečné pasti dostat ven . Musel jsem potom 
vynaložit velké úsilí na to, abych je přiměl vzít si 
ode mě několik plechovek českého Staroprame-
nu . Je k tomu zapotřebí značné dávky diploma-
cie, aby je člověk při nabízení neurazil . Řekové 
jsou totiž velice hrdý, ale také velice pohostinný 
a vstřícný národ . Samozřejmě vždy platí, že nic 
není jenom černo-bílé .

Z  řeckého ostrova Lefkada jsem cestoval 
Řeckem dál na jih a u velkého přístavního měs-
ta Patra jsem po 3 km dlouhém visutém mostě 
(donedávna svého druhu nejdelším na  světě) 
projel korintskou úžinou na  Peloponéský po-
loostrov . Hlavním cílem mé cesty byl archeo-
logický komplex u města Korint . Ještě jsem se 
zastavil v Olympii, ve městě, kde započala éra 
starodobých olympijských her . Vedle četných 
zřícenin je tam půdorys původního závodiš-
tě – nikoliv v oválném tvaru, jak je tomu nyní, 
ale v podobě dlouhého a rovného úseku . Tam 
se závodilo na  koňských spřeženích, v  běžec-
kých disciplínách, házelo se diskem, zápasilo 
se atd . Předobrazem těchto her byly ještě starší 
hry v Delfách, kde na svazích pohoří Parnassu 
jsou vidět zbytky jiného Apollónova chrámu, 
který je nejzachovalejším místem z původního 
města Delfy . Nejstarší hry světa – Pythijské hry, 
konané na počest boha Apollóna byly pojme-
novány podle proslulé delfské věštkyně Pythie, 
jejíž ústy k  poutníkům promlouval sám bůh 
Apollón . Její věštby měly vždy několik význa-

mů a Pýthie nechávala na poutníkovi, aby sám 
pochopil a vyložil si jejich smysl . Dle pověstí se 
však nikdy nemýlila .

Město Korint je třetím největším městem 
Peloponésu, po Patře a Kalamátě – městě nej-
lepších řeckých oliv i  panenského olivového 
oleje . V  jeho blízkosti se nachází téměř sedm  
kilometrů dlouhý průplav, postavený koncem 
19 . století podle plánů maďarského stavitele 
Istvána Türra, spojující Peloponés s  pevnin-
ským Řeckem, čímž došlo (zjednodušeně ře-
čeno) k propojení Ionského a Egejského moře . 
Lodě si mohly své cesty zkrátit o  stovky kilo-
metrů, odpadlo zdlouhavé obeplouvání jižních 
cípů Peloponéského poloostrova .

O  Korintu se zmiňuje Homér v  souvislosti 
s Trojskou válkou, bájný Sisyfos byl údajně jed-
ním z korintských králů, korintský chrám byl za-
svěcen bohyni lásky Afroditě, kde mělo působit 
víc než tisíc chrámových kněžek – prostitutek . 
Začátkem 1 . tisíciletí byl Korint pod nadvládou 
Římanů, jeho obyvatelstvo se skládalo z Řeků, 
Římanů a  Židů . Město bylo známo pro svojí 
nemravnost a  nebývalou zkaženost . Zejmé-
na z těchto důvodů se tam křesťané snažili vy-
tvořit silnou komunitu věřících, změnit špatné 
mravy obyvatel, což se jim prý také po delším 
úsilí podařilo . Zejména kvůli tomu apoštol 
Pavel navštívil Korint nejméně dvakrát, pobý-
val tam asi dva roky a tam vznikly i jeho z bible 
známé Listy Korinťanům . Já jsem tam strávil celý 
den toulaje se mezi rozvalinami a  z  povzdálí  
jsem sledoval, jak některé turistické výpravy 
pořádaly mše pod širým slunečným nebem . 
Součástí areálu je také pěkné  a velké archeolo- 
gické muzeum .

Mojí poslední zastávkou na  Peloponésu 
měla být starobylá Sparta . Cesta vedla dlou-
hou a  náročnou horskou silnicí, krajinou bez 
osídlení, mezi vysokými skalami i  hlubokými 
roklemi . Silnice nebyla nikterak chráněná před 
padajícím ze skal kamením a tak se mi podařilo 
proděravit olejovou vanu mého nízkého auta, 
z  kterého okamžitě vytekl veškerý olej . Na-
štěstí se to stalo u malého odpočívadla, takže 
jsem na silnici nepřekážel . V téměř 40-stupňo-
vém horku se mi podařilo mobilem přes policii 
zmobilizovat odtahovku a pracně vysvětlit svo-
ji polohu . Asi po  hodinovém čekání jsem byl 
naložen na odtahový vůz s honosným nápisem 



Pí
še

te
 n

ám

25

„Interamerican“, avšak bez řádného upevnění 
mého auta na korbě vozu . Cestou do nejbližší-
ho města Kalamáta v  těžkém horském terénu 
v četných serpentinách, nad propastmi zpíva-
jící, svačící a pokuřující šofér odtahovky „řezal“ 
zatáčky takovým způsobem, že při absenci 
bezpečnostních pásů jsem na  sedadle pole-
toval sem a tam, vlasy mi hrůzou vstávaly při 
pomyšlení, že uslyším zezadu rachot řítícího se 
mého auta někam do  hluboké propasti . Řidič 
na  moje nářky reagoval jenom smíchem, ne-
znaje téměř slovo anglicky . Rozuměl však mým 
hodně neslušným nadávkám v řečtině - jediná 
slova, které jsem mimo různé pozdravy a  dě-
kování v  jeho jazyce uměl . Řidič měl na  této 
trase velikou každodenní praxi, ale já jsem se 
přesto nemohl dočkat konce této třiceti ki-
lometrové hrůzostrašné jízdy . Ve  městě jsem 
s  údivem i  potěšením zjistil, že tam funguje 
mnoho menších, ale specializovaných servisů 
– dle značek . Jelikož bylo odpoledne, tak přes 
internet objednali nový dekl k  olejové vaně 
z  centrálního skladu v  Athénách, který hned 

příští ráno dovez kurýr . Večer jsem mimo jiné 
trávil zkoušením různých bankomatů kvůli zís-
kání hotovosti . U žádného jsem však neuspěl . 
Bylo to pro mě velkým poučením, že se v  ci-
zině nikdy nesmím spoléhat na  bankomaty, 
proto od té doby vždy vozím sebou i dostatek 
hotovosti . Neplánovanou noc jsem přečkal 
v hotelu, ráno přijel kurýr z Athén a před obě-
dem jsem již placením za opravu utratil téměř 
celou svoji peněžní hotovost . Naštěstí jsem již 
měl předem zakoupený lodní lístek na  trajekt 
do  italského Brindisi, kam jsem posléze spolu 
s  autem odplul z  hlavního města Peloponésu 
Patra (Patras) . Teprve v Itálii jsem si mohl vybrat 
z  bankomatu novou hotovost . Z  jihoitalského 
přístavu mě ještě čekala velice dlouhá, mnoha-
setkilometrová a  neméně zajímavá cesta přes 
celou Itálii do bývalého olympijského střediska 
v Dolomitech – do Cortiny d´Ampezzo a poslé-
ze dalšího horského sportovního střediska již 
v německém Garmisch – Partenkirchenu . To by 
však již bylo téma na další dlouhé povídání .

Gabriel Bielický

Já a počítač
Když jsme ve škole psali slohové práce, jed-

ním ze základních požadavků přísných češtiná-
řů bylo „neodchýlit se od tématu“ . Nuže - riskuji 
teď pětku, protože se vědomě odchyluji od da-
ného tématu . Nechci totiž psát o tom, jak mi in-
ternet pomáhá vyrovnat se s mým postižením, 
nýbrž se s vámi podělit o složitý proces, jakým 
jsem se s  internetem (a  počítačem obecně) 
pracně sžívala .

Naše – tedy mne a počítače – první setkání 
se odehrálo v oblasti mé oblíbené scifi . To ješ-
tě nebylo osobní, leč teoretické a z mé strany 
plné obdivu . První přímé setkání zprostředko-
vala má zaměstnavatelka, Střední zdravotnická 
škola, která si opatřila pár počítačů a aby nepa-
třily jen k dekoraci tříd a učitelských kabinetů, 
objednala odborníky, kteří měli profesorský 
sbor naučit s  výše zmíněnou „hight technic“ 
zacházet . 

Mohu se přiznat, že kurzy byly pro mne ne 
noční, ale denní můrou . (Inu co taky chcete 
od  učitelky latiny, která žije velkou část dne 
v  antice .) Vzpomínám si například, jak se nás 
vedoucí kurzu snažil nalákat na  možnost vy-
tvořit  si na počítači sami horoskop . Ti šikovněj-

ší z kolegů už svou budoucnost znali a nejspíš 
byla růžová (soudíc podle jejich úsměvů), já 
zatím zoufale hledala na klávesnici tu správ-
nou klapičku, která by mne z češtiny převedla 
na angličtinu (a že tam těch klapiček bylo) .

Závěrečné zkoušky jsem – nějakým zázra-
kem – udělala a  hned z  akce pádila k  odbor-
nému lékaři . „Vy máte ale nějak vysoký tlak?!“ 
konstatovala sestřička . „Jdu“ ještě jsem supěla 
„od  počítačových zkoušek!“ „Jo, tak to bude 
tím“ udělala sestra bleskovou diagnózu . Podle 
jejího opatrného ťukání do  počítače pro mne 
měla zjevně hluboké porozumění…

Jestli si myslíte, že od toho památného dne 
ze mne byl počítačový odborník, mýlíte se . Ješ-
tě se mi povedlo pár „kousků“ – jako vymazání 
důležitého souboru, obrácení celé obrazovky 
o  devadesát stupňů (kolegyně to bavilo celé 
měsíce), poslání jedné dost smutné zprávy 
na úplně jinou adresu atd . atd .

Jak praví přísloví, nouze naučila Dalibora 
housti a mne s počítačem pracovati . Ba dokon-
ce to vypadá, že už si rozumíme . Díky počíta-
či, který už má své pevné místo v bytě i v celé 
naší rodině, díky Skypu lze oko v oko s přáteli 
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pohovořiti (pravda, pokud se mi povede „naš-
telovat“ kamerku i mikrofon), se zájmem si pře-
hlédnout počasí v mých milovaných Janských 
Lázních, přečíst si noviny, aniž bych musela 
běžet do obchodu, vyměnit si zajímavosti z do-
mova i  ze světa pomocí e-mailů se známými, 
ba dokonce si napsat s  nevidomými kamará-
dy . A v neposlední řadě lze objednat a zakou-
pit různé zboží opět bez toho, že bych paty 
z  domu vytáhla . (Což je ještě spojeno s  mo-
mentem překvapení, zda místo objednaného 
šicího stroje nezašle zásilková služba třeba stroj 
žací .) A  taky, přiznávám se bez mučení, vinou 
či díky počítači lze podlehnout hráčské vášni . 
V  mém případě jde o  puzzzle (česky puclíky) 
a mahjong (česky mažonk) . Nemám mezi čte-
náři nějakého spojence?

Samostatnou kapitolou je účast v  komu-
nikačních sítích . Takový Facebook, ve  kterém 

se člověk ocitne ani neví jak, mne symbolicky 
spojil s  komunitami všemožného druhu – mi-
lovníky starého Říma i  ručních prací, zájemci 
o cizí jazyky a – konečně se dostávám k dané-
mu tématu „slohového úkolu“ – s  lidmi, kteří 
mají stejné problémy jako já, co se týče zdra-
votního stavu, neboli, jak se dnes říká, s  lidmi 
hendikepovanými . Hezky si tam vylijeme srd-
ce, zasmějeme se, nebo si zanadáváme, zkrátka 
jsme si blíž . 

A to je to nejlepší, co nám počítače a vůbec 
moderní komunikační technika dávají . Setká-
vat se s lidmi, které bychom třeba nikdy nepo-
tkali, dozvědět se něco nového a vůbec si ne-
lámat hlavu, zda na to stačíme . Protože – před 
počítačem jsme si všichni rovni!

P . S . Pokud se ten elektronický rošťák neza-
sekne, jako právě teď mně . 

Libuše Zušťáková

Opomíjená technická památka v Janských Lázních
Kdo v Janských Lázních nikdy nešel na pro-

cházku k  Duncanu pokochat se pohledem na 
nádherný hřeben Rýchor a vyhlídkou na Modré 
kameny? Vlevo u cesty před Duncanem je v trá-
vě ukrytý malý památníček s nápisem „Meere-
shöhe 607,910 m“ = nadmořská výška 607,910 m .

Pro Janské Lázně je ve Wikipedii uvedena nad-
mořská výška města Janské Lázně 519 metrů 
nad mořem . Mám o  tom určité pochybnosti, 
protože nadmořská výška Svobody nad Úpou 
(na stránkách města a ve Wikipedii) je uváděna 
516 m n . m . a železniční stanice Svoboda nad 
Úpou má nadmořskou výšku 510  m  n .  m . Pro 
lanovou dráhu z  Janských Lázní na  Černou 
horu se udává nadmořská výška dolní stanice 
lanovky 694  m  n .  m . a  horní stanice lanovky 

1260 m n . m . A nejvyšší a nejnižší místo v České 
republice se také váže svým způsobem ke Kr-
konoším . Jedná se o Labe, které pramení v 1384 
metrech nadmořské výšky a  opouští území 
České republiky u Hřenska, které je nejníže po-
loženým bodem Čech s výškou 115 m n . m .

Ale jaká je vlastně nadmořská výška Janských 
Lázní? A jak je to vlastně s nadmořskou výškou?

Logicky nás napadne, že nadmořská výška 
je výška nad hladinou moře, a je to tedy výška 
místa měřená od mořské hladiny . Ale od které-
ho moře, když žádné moře nemáme? Definice 
nadmořské výšky zní, že nadmořská výška je 
svislá vzdálenost (výškový rozdíl) určitého mís-
ta na zemi k hladině některého moře (obvykle 
nejbližšího) a udává se v metrech (nad mořem) . 
A když si to zkontrolujeme v mapách, zjistíme, 
že udávají různé nadmořské výšky . Především 
existuje rozdíl mezi starými a novými mapami . 
Měřili naši předkové špatně, měli nedostateč-
né vybavení pro měření, nebo to prostě moc 
neuměli? A jak se měří nadmořská výška dnes? 
Nelze jednoduše vyčkat, až hladina moře bude 
zcela klidná a  bez vln a  začít s  měřením . Pro 
měření se bere výška střední hladiny moře, kte-
rá se stanoví dlouhodobým pozorováním příli-
vů a odlivů v určitém místě pobřeží . Od takto 
získaného bodu se pak měří výšky dalších míst 
na zemském povrchu nivelací .



Pí
še

te
 n

ám

27

Na území Čech se od doby Rakouska-Uher- 
ska, přesněji od  roku 1875, vycházelo až do 
roku 1955 ze střední výšky Jaderského moře 
v  Terstu . Od  roku 1955 se pak vycházelo při 
měření ze střední hladiny Baltského moře . 
A protože hladina Baltského moře je od střední 
hladiny Jadranu o 0,46 metru níže, pak z toho 
plyne, proč je výška Sněžky jednou udávána 
1602 metry a  jindy 1603 metry n . m . Ale tak 
úplně jednoduché to zase není . Někdy v letech 
1942–1945 (nebo až 1948) se u  nás používal 
výškový systém německý, kde nulovým bo-
dem byla hladina Severního moře (snad v Am-
sterodamu) . Rozdíl mezi jaderským systémem 
a systémem německým byl 0,2486 metru, to je 
hodnota, o kterou je hodnota Severního moře 
proti Jadranu níže . Před druhou světovou vál-
kou měly různé státy své vlastní nulové body 
mořské hladiny, od kterých se měřila nadmoř-
ská výška . Tyto důležité referenční body byly 
v Evropě v Amsterodamu (Severní moře), v Kö-
nigsbergu (Balt), v Kronštatu (Balt), v Terstu (Ja-
derské moře), v Janově (Ligurské moře) a v Mar-
seille (Středozemní moře) .

Velké země nebo země, které nemají moře, 
zřídily pro přesné měření nadmořské výšky tak-
zvaný referenční bod, od kterého se pak odvo-
zovala výšková měření v daném státě . U nás je 
to Líšov u Českých Budějovic, který má vůči nu-
lovému bodu v Terstu u Jaderského moře výš-

ku 565,1483 m n . m . V České republice je těchto 
základních nivelačních bodů celkem 14 . Různé 
výškové systémy vedly samozřejmě ke  zmat-
kům, především při stavbách silnic a  železnic 
přes hranice, kdy rozdíl výšky o čtvrt nebo půl 
metru může způsobit značné problémy .

Dnes už definice nadmořské výšky od  nej-
bližšího moře přestává stačit . A v celosvětovém 
měřítku používání několika různých výškových 
systémů způsobuje značné problémy . Proto 
byla zkonstruována plocha stejného gravitač-
ního potenciálu pro celou zeměkouli zvaná 
geoid . Protože se ale mění velikost tíhové síly, 
je geoid nepravidelný a  pro praktický život 
téměř nepoužitelný, byl pro praktické použití 
navržen rotační elipsoid, definovaný malou 
a velkou poloosou . Rotační elipsoid byl různě 
definován a  postupně se vyvíjel (Delambre-
-Méchanin 1810, Airy 1830, Struve 1860, Ha-
yford 1910, Krasovskij 1940) . Nyní se používá 
takzvaný systém WGS 1984 o  velké poloose 
6378136 km a  zploštění 1:298,257 ve  kterém 
pracuje určování polohy pomocí GPS .

Takže od  měření od  nejbližší hladiny moře 
jsme dospěli k  nějakému ideálně definované-
mu tvaru, který umožňuje jednotné měření 
výšky na celé zeměkouli . A na začátku je malý 
pomníček, který je připomínkou této dlouhé 
cesty za poznáním .

Ing. Miroslav Novosad, CSc.

Bezbariérové lázně Laa Thermal 
Do  lázní nedaleko rakouských hranic jsem 

s  dětmi jezdila už dřív, tak mě napadlo, že by 
se to Frantinovi (Frantovi Fuxovi – pozn . redak-
ce) mohlo líbit . Jednoduše jsem napsala paní 
provozní, byla velice vstřícná . Odpověděla mi 

obratem a navíc jako většina personálu komu-
nikovala česky . 

Tak jsme se vypravili vyzkoušet, jak to tedy 
chodí v  lázních Laa . Zatím jsme slyšeli, že vše 
je vhodné pro vozíčkáře, ale jak se říká důvě-
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řuj, ale prověřu… Vůbec jsme nebyli zklamáni, 
lázně jsou super bezbariérové . Je zde dobře 
vybavena šatna pro vozíčkáře, hned za recep-
cí, součástí je záchod i sprcha s  lehátkem . Na-
prosto vše vyhovující . Ze šatny se vozíčkář do-
stane rovnou do restaurace, kde se z hlediska 
bariérovosti nedá nic vytknout a dál na galerie 
i  k  bazénům se dá dostat výtahem o  nosnos-
ti 600 kg . Zvedák do  bazénu obsluhuje velmi 
ochotný plavčík, není vůbec problém se ho 
dovolat . Postižený se dostane do hlavního ba-
zénu i do jeho venkovní tryskové části pod vel-
ký deštník . Nepřístupný je pouze slaný bazén 

a venkovní letní bazén . Jinak hodnotíme velmi 
kladně . Vstup pro držitele ZTP/P je zdarma, do-
provod platil plné vstupné .

Taky jsme vyzkoušeli avizovanou přímou bez-
bariérovou autobusovou dopravu JMK Kordis  
z Brna . Nasednete v Brně na Zvonařce do bezba-
riérového autobusu linka číslo 104, nástupiště 9, 
za 93 minut jste přímo před vstupem do termá-
lek v Laa . Spoj jede ráno tam a odpoledne zpět . 
Naprosto dokonalé . Doporučujeme!
Bližší informace o lázních na www .lazne-laa .cz

Jana Beránková

Rekondice byla prima
Že prý mám napsat něco o rekondici v Sezi-

mově Ústí… Ono by to šlo velmi stručně - byla 
prima . Jenže – byla by škoda celý hezký týden 
takhle odbýt . Nezasloužil by si to ani personál 
hotelu Mass, ani vedoucí rekondice Luďa Bra-
dová a nakonec ani sami účastníci, kteří přispěli 
k příjemné atmosféře .

Už uvítání bylo milé – sklenička sektu s  ja-
hůdkou, přímo jako na  recepci a  první večeře 
naladila chuťové buňky, které celý týden mohly 
mít „pohotovost“ . Na své si přišli milovníci sla-
ného, sladkého, salátů i jogurtů, masa i výbor-
ných příloh .

Ale aby to nevypadalo, že jsme jen baštili, 
budiž řečeno, že ani zdravotní část rekondice 
jsme nezanedbávali . Hned ráno se cvičilo v tě-
locvičně a  vedoucí rekondice na  sebe vzala 

i funkci předcvičitelky . Jde jí to, však už má pra-
xi z předchozích rekondičních pobytů . Masáže 
a  vířivka či magnety dodaly tělíčkům našim 
nový elán a malý, leč kouzelný bazén s teplouč-
kou vodou v přízemí hotelu si nedal ujít snad 
nikdo z účastníků i průvodců .

Výlety do Tábora, jaderné elektrárny Temelín 
či starobylého Jindřichova Hradce zase rozšířily 
duševní obzory a  dokázaly, že ve  vlastech čes-
kých je nepřeberně zajímavých a krásných míst .

Dva večery s hudbou zase předvedly názor-
ně, že i ve věku zralejším má leckdo tempera-
mentu na rozdávání jak při zpěvu, tak v tanci .

Týden, jak se říká, utekl strašně rychle a i když  
jsme v  Massu byli už podruhé, bude-li nějaký 
další pobyt, hlasuji pro něj už teď . 

Libuše Zušťáková
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Sto let Jedle
Na jaře 1913 vznikl pražský Jedličkův ústav 

pro děti a mládež s tělesným postižením . Jmé- 
no nese po svém zakladateli, kterým byl profe-
sor Rudolf Jedlička, průkopnický chirurg a me- 
cenáš . V  tichosti na  Vyšehradě otevřel první 
české zařízení propojující lékařskou péči se 
vzděláním a  přípravou na  budoucí uplatnění 
v  životě pro lidi s  tělesným postižením . Ředi-
telem Jedličkova ústavu se stal rovněž novátor 
a  enfant terrible české pedagogiky František 
Bakule . Ve své době šlo tedy o velmi moderní 
a inovativní zařízení . 

Tradici pokrokovosti si drží i  současný Jed-
ličkův ústav a  školy, jehož zřizovatelem je Ma-
gistrát hlavního města Prahy . Z  původní Staré 
budovy na Vyšehradě se rozrostl v rozsáhlé spe-
ciální zařízení poskytující vzdělávací a  rehabili-
tační služby . Žáci a studenti od mateřské školy 
po gymnázium mají k dispozici nezbytné tera-
pie a pracuje s nimi tým odborníků z řady oborů .

Skrze své aktivity se Jedličkův ústav a ško-
ly snaží ukázat veřejnosti, že lidé s  tělesným 
postižením jsou plnohodnotnými členy spo-
lečnosti . Boří také mýty o  sobě samém, kte-
ré vznikly v  dobách totality, kdy byla taková 
zařízení pasována do  role uzavřených ghett . 
Současný JÚŠ navazuje na  tradici svých po-
krokových začátků . Své žáky a  studenty při-
pravuje na vstup do běžného života . Pomáha-
jí mu v tom i napojené neziskové organizace, 
z nich jmenujme např . Nadaci Jedličkova ústa-
vu, Sportovní club Jedličkova ústavu Praha, 
občanská sdružení Asistence, Borůvka nebo 
Tap . Posledně jmenované provozuje populár-
ní hudební skupinu The Tap Tap . Absolventi 
JÚŠ se tak uplatňují v  nejrůznějších činnos-
tech a  oborech . V  jejich řadách jsou úspěšní 

vysokoškoláci a sportovci ověnčení světovými 
medailemi, ale i  lidé, jejichž příběhy sice ne-
jsou tak křiklavé, avšak jejich „normální“ život 
je o to větším úspěchem .

Oslav stého výročí Jedle, jak Jedličkův ústav 
familiárně nazývají jeho přátelé, se zúčastni-
li i  manželé Dana a  Slávek Proškovi z  Ostravy . 
4 . května, v  Den přátel Jedle, vyjeli brzo ráno 
a v Praze na akci vydrželi do 15 . hodiny . Žel, ne-
potkali žádné známé obrnáře . Já jsem na fotce 
objevila Milana Průšu, ten tam byl, ale je mladší 
ročník než Proškovi, proto ho neznali .

No a zde jsou dojmy a postřehy Dany Proš-
kové, obrnářky, která v Jedličkově ústavu pra-
covala: 

Ústav zahájil svoji činnost v malém domečku 
ve  dvorním traktu budovy zvané Polsko v  ulici 
V Pevnosti 4. Dnes by mnoho starších klientů JÚŠ 
toto zařízení vůbec nepoznalo. Nechci popisovat, 
co všechno se postavilo a změnilo, protože v po-
slední době bylo zařízení JÚŠ velmi často mediali-
zováno v tisku i v televizi. Popíšu  jen svoje pocity 
a  poznatky z  návštěvy u  příležitosti 100. výročí 
oslav založení JÚŠ. 

Celý den byl dnem otevřených dveří a  všichni 
si mohli prohlédnout všechny budovy a  zařízení, 
které JÚŠ vlastní. V jedenáct hodin proběhlo sázení 
sté jedle, kterou zasadil primátor hl. města Prahy 
MUDr.  Svoboda s  Dr.  Pičmanem, ředitelem JÚŠ. 
Po zasazení proběhlo promítání filmu o historii JÚŠ 
očima nejstarších žijících absolventů i očima dneš-
ních mladých, kteří již mají zcela jiné podmínky.

Setkání se zúčastnilo hodně bývalých absolven-
tů, bohužel naše známé obrnáře jsme neviděli. 

Navštívili jsme TAKAVÁRNU, která je umístěna 
v  Rehabilitačním pavilónu. Zaměstnává tělesně 
postižené a  slouží k  přátelskému setkávání při 



kávičce. Kávu dělají dobrou a  v  době naší ná-
vštěvy tam bylo plno. Byli jsme si prohlédnout 
i zrekonstruovaný domeček V Pevnosti, který opět 
slouží pro ubytování dětí a mládeže. V areálu sta-
ré budovy byla výstavka prací žáků a  studentů 
na  téma zvířata. Měli jsme možnost posedět si 
s panem ředitelem a zavzpomínat, co všechno se 
za dobu deseti let, kdy už jsem v důchodu změnilo 
a co ještě připravuje. 

Bylo to příjemné setkání a s dobrým pocitem, 
že pro tělesně postižené je v JÚŠ velmi dobře po-
staráno. Škoda, že naše společnost nedělá víc 
i pro starší a seniory s tělesným postižením.

(mm)

Prof. MUDr. Ervín Adam – bojovník proti dětské obrně, velikán naši vědy
Od  členky výboru MUDr .  Marty Langmeierové 
jsem dostala e-mail a v něm kromě jiného stálo:

„Prezident Klaus před koncem funkce vy-
znamenal Státní cenou věhlasné české vědce 
a mezi nimi i 90-letého prof . MUDr . Ervína Ada-
ma, který kdysi léčil v Praze děti s polio a pak 
pokračoval ve výzkumu očkování v UŠOL v Pra-
ze . V roce 1968 utekl do USA a vyvinul v Texasu 
vakcínu proti rakovině děložního čípku a ta se 
používá celosvětově . Pokusím se ti poslat něco 
bližšího .“ Nečekala jsem a hned zadala na netu 
jméno profesora Adama a podrobné informa-
ce jsou zde .

Předseda Senátu Milan Štěch se dne 19 . 11 .  
2012 setkal s  laureáty cen Česká hlava 2012 . 
Národní cenu vlády Česká hlava získal prof .  
MUDr . Pavel Klener, DrSc . z 1 . lékařské fakulty 
Univerzity Karlovy . Cenu Invence firmy Kapsch, 
s . r . o, za mimořádný vědecký počin posledních 
let obdržel prof . MUDr . Jan Pirk, DrSc . Tradičně 
je udělována i  cena Patria společnosti Veolie 
Voda, a  to vědecké či manažerské osobnosti, 
která se výrazně prosadila v  zahraničí . Tento-
krát cenu převzal prof . MUDr . Ervín Adam, M .D ., 
Ph .D .  Cenu Industrie Ministerstva průmyslu 
a  obchodu ČR pro inovační firmu získala spo-
lečnost ELLA-CS, s .r .o . Cenu Doctorandus pro 
studenta doktorského studijního programu 
získala Anna Fučíková z Matematicko-fyzikální 
fakulty UK . Gaudeamus, cenu Všeobecné zdra-
votní pojišťovny ČR, získala Ing . Lenka Tomán-
ková z ČVUT v Praze . 

Profesor MUDr .  Ervín Adam, M .D ., Ph .D .  se 
narodil dne 7 . listopadu 1922 v Rachově . V době  

2 . světové války byl vězněn 
v  koncentračním táboře . Po 
jejím skončení začal studovat 
lékařství na Universitě Karlo- 
vě v Praze

Začal se tam zabývat pro- 
blémem neuroinfekčních cho- 
rob a během velmi krátké do- 
by se vypracoval na  jedno-

ho z našich předních infekcionistů . Již po třech 
letech se stal zástupcem šéfa kliniky, asisten-
tem tehdejší pediatrické fakulty a octl se mezi 
hlavními organizátory očkovacích akcí proti 
dětské obrně . Z politických důvodů byl v roce 
1961 z lékařské fakulty vypuzen . Po odchodu 
z universitního pracoviště založil v tehdejším 
Ústavu sér a očkovacích látek Klinicko-epide-
miologické oddělení, kde se zabýval výzku-
mem účinnosti a  bezpečnosti biologických 
preparátů . Po obsazení Československa vojsky 
Varšavského paktu v roce 1968 odešel do exi-
lu . Po krátkém působení na McGillově univer-
sitě v Montrealu přešel na pozvání prof . Mel-
nicka na Baylorovu universitu v Houstonu, kde 
začal pracovat jako hostující profesor epide-
miologie na Department of Virology and Epi-
demiology .

Profesor Adam významně přispěl k úspěchu 
boje proti dětské obrně . Stál u zrodu koncepce 
boje s  touto nemocí a  jako pracovník zodpo-
vědný za kontrolu bezpečnosti a účinnosti pro-
věřovaných vakcín sehrál jednu z klíčových rolí 
při její realizaci . Ta vedla k tomu, že Českoslo-
vensko se stalo první zemí, ve které byla eradi-
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kována dětská obrna . Koncepce, kterou spolu- 
vytvořil, se stala vzorem v boji proti dětské obr-
ně ve světovém měřítku .

Po  svém nástupu na  Baylorovu universitu 
v  Houstonu se stal vedoucím epidemiologické 
části projektu, jehož cílem bylo objasnit, jakou 
roli hrají viry v patogenesi lidských nádorů, pře-
devším karcinomu děložního čípku . Během ně-
kolika málo let se zařadil mezi nevýznamnější 
badatele v  této problematice, jež byla jednou 
z  dominant tehdejšího virologického a  onko-
logického výzkumu . Do  výzkumné práce vnesl 
řadu nových prvků, které podstatně přispěly 
k poznání biologie herpetických virů a k objas-
nění etiologických vztahů mezi viry a zhoubnými 
nádory . Jeho příspěvek ovlivnil a stále ještě ovliv-
ňuje vývoj dalšího bádaní v této problematice .

Svůj vztah k  rodné zemi potvrdil význam-
nými činy . Po roce 1989 byl mezi prvními,  kteří 
přispěchali s pomocí . Pro české vědce se stal vy-
soce účinným zdrojem nových informaci v ně-
kolika nejprogresivnějších oborech medicíny . 
Na  svém oddělení umožnil dlouhodobou stáž 
dvou československých vědeckých pracovní-
ků . Když byl jemu a manželce začátkem 90 . let 
minulého století naším státem přiznán důchod, 
rozhodli se zřídit nadaci pro podporu sociálně 
slabých studentů lékařské fakulty Karlovy uni-

versity a věnovat veškeré takto získané finanční 
prostředky na  tento účel . Do  dnešního dne se 
jimi poskytnutá částka blíží dvěma milionům Kč .

Na závěr ještě dovětek Marty Langmeierové: 
Ervínova manželka se jmenuje MUDr. Vlasta Ada-
mová (nar. 1921) a také v letech 1951–1968 praco-
vala na infekční klinice v Praze a věnovala se neu-
roinfekcím, původně též i  infekční polio. V  letech 
1960–1964 tam léčila pacienty – převážně české 
montéry, kteří pracovali v  zahraničí a  jako děti 
nebyli očkováni proti poliomyelitidě a  onemoc-
něli v zahraničí polio, nebo si infekci přivezli z těch 
exotických zemí. Po  roce 1960, kdy už byla v  Čes-
koslovensku eradikována (t. j. nevyskytovala se už 
na  území našeho státu), tak potvrdila manželovu 
výzkumnou práci, že důsledně a správně provede-
né očkování proti polio na  zvoleném území (ČSR) 
ochrání obyvatelstvo před touto infekční chorobou.

Manželé Adamovi jsou velikány naší vědy 
a velkými osobnostmi. Mnozí z nás poliomyeliti-
ků jsou jejich bývalými pacienty. Prof. Ervín Adam 
je velikou postavou světové vědy a je tím, kdo se 
podílel velkou měrou na vývoji očkovací vakcíny 
proti rakovině děložního čípku, která je použí-
vána celosvětově. Tento pán i ve svých 90 letech 
stále pracuje a pokračuje v dalším výzkumu virů.

(mm)

Velorexy ožívají
Čtyřiadvacetiletý student Ústavu umění 

a  designu Západočeské univerzity v  Plzni Jo-
sef Ludvík Böhm má na svém kontě už několik 
studií pomůcek a  vozítek určených pro osoby 
s pohybovými problémy . Své nápady, oceněné 
i ve studentských soutěžích, by jednou rád pře-
vedl do skutečnosti .

Spolupracuje mj . dlouhodobě s  německou 
konstrukční kanceláří Viléma Dostála, Čecha žijí-
cího a podnikajícího v Německu a kromě jiného 
přednášejícího na  univerzitě v Deggendorfu . 
V rámci pravidelné soutěže Design na druhou už 
dvakrát zabrousil do sféry vozítek pro handica-
pované .

Velorex pro 21. století
Do  světa pomůcek ho uvedl profesor Josef 

Formánek ze strojní fakulty, který v  Plzni vede 
obor zdravotnické techniky . Zpočátku se spolu-
žákem řešili jen nápady do šuplíku, na kterých si 

Mladý designér se inspiroval u své tříkolky  
dálníkem, částečně zastřešenou motorkou  
z 50. let. 
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ověřoval a zkoušel první koncepty, pak se zapojil 
i s dalšími spolužáky do praktických řešení .

„Poprvé to byla studie tříkolky, zadání po-
cházelo právě od pana Dostála z Německa . On 
se inspiroval legendárním velorexem,“ vysvět-
luje nad obrázky student plzeňské univerzity . 
Chtěl, aby mladí tvůrci vytvořili podobný jed-
noduše vyrobitelný vozík, velorex pro 21 . sto-
letí, dalo by se říci . „Ukázalo se ale, že plátnem 
potažená tříkolka by už nevyhovovala, textil 
byl nahrazen klasickou plechovou karoserií .“

Dálník pro zdravé i handicapované
Přiznává, že řadu parametrů nejen u tříkol-

ky, ale i dalších pomůcek konzultoval při navr-
hování pouze se studenty zdravotnické tech-
niky, ne přímo s  potenciálními uživateli z  řad 
handicapovaných . „Ukázalo se, že jejich infor-
mace jsou dobré, ale vlastně zprostředkované,“ 
říká v souvislosti s dalším projektem, který zís-
kal ocenění – druhé místo v jednom z minulých 
ročníků Designu na druhou, soutěže mezi na-
šimi i německým i studenty technických obo-
rů . Jednalo se o  zastřešené tříkolové vozidlo, 
dálník . Ten má svůj prapůvod už v  50 . letech 
minulého století, je to vlastně zastřešená mo-
torka . „Pokusil jsem se navrhnout vozidlo, které 
by bylo cenově přístupné i  handicapovaným . 
Problém veškerých pomůcek pro lidi s  něja-
kým postižením či pohybovým problémem je, 
že jsou drahé . Nevyrábějí se ve velkých sériích .“ 
Podle jeho názoru by se jím navržený dopravní 
prostředek mohl vejít do ceny běžné čtyřkolky 
(ceny dnes začínají od 40 tisíc Kč) .

Josefova tříkolka je asi 150 cm dlouhá, ko-
lem dvou metrů vysoká a  s  otevřeným pro-
storem pro nastupování a vystupování . „Chtěl 
jsem vytvořit něco, co bude vyhovovat praktic-
kým i estetickým požadavkům zdravého člově-
ka a  současně bez dalších úprav bude sloužit 
handicapovaným nebo starším lidem, kteří se 
už těžko pohybují .“ Proto například koncipoval 
výšku sedačky do běžné výšky vozíku a volný 
prostor bez překážek pro nohy .

Z vozíku je pohled jiný
Zpětně svou práci konzultoval s handicapo-

vanými alespoň přes internet . „Ukázalo se, že 
například scházejí madla, která umožní vozíč-
káři snadný přesun z vozíku do dálníku . Před-
pokládal jsem, že se člověk chytí řídítek, což byl 
omyl .“ To byla jedna z  internetových připomí-
nek . Dnes už student ví například i to, že člověk 
pohybující se celý život nebo po úrazu na vozí-
ku potřebuje pevnější posaz, než navrhl .

Josef Ludvík Böhm rád studuje tento obor . 
„Pomůcky pro handicapované bych rád navrho-
val i v budoucnosti . Jsem si dobře vědom všech 
praktických nedostatků, které jsem původně 
neviděl, ty zkušenosti jsou neocenitelné .“ 

Text: Pavel Hrabica, Foto: Jan Šilpoch
www.Muzes.cz (upravené)

Na Brněnské přehradě se budou vozíčkáři plavit speciální lodí 
Jednou z nejvýznamnějších rekreačních ob- 

lastí v bezprostřední blízkosti moravské metro- 
pole je Brněnská přehrada . Přehradní nádrž s roz- 
lohou 252 ha byla vybudována na řece Svratce 

v  letech 1936–1940 . Dnes je přehrada oblíbe-
nou rekreační oblastí s  pravidelnou lodní do-
pravou . Pro matky s  kočárky a  postižené ces-
tování lodí není příliš pohodlné . Některá mola, 

Studie moderního vozidla pro vozíčkáře
vyšla z bývalého československého velorexu,
levného hadrového vozítka pro invalidy.
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kde lodě přistávají, nejsou totiž bezbariérová . 
V nových lodích, které po přehradě plují, se do-
stanou jen do uzavřené spodní části . Dopravní 
podnik ovšem chystá stavbu bezbariérové lod-
ní zastávky pod hradem Veveří . Chce zastáv-
ku přesunout k mostu pod hradem, kde bude 
snazší zajistit bezbariérový přístup a hrad bude 
lépe dostupný než doposud . Další vstřícný krok 
vůči vozíčkářům udělá dopravní podnik nasa-
zováním vyhovující lodi . Nové lodě, které na-
koupili, jsou bezbariérové, ale lidé na vozíku se 
nedostanou na horní vyhlídkovou palubu . Pro-
to se rozhodli nasazovat pravidelně starší loď 
Brno . Tam se na otevřenou palubu dostanou . 

Blanenský deník

REHAPROTEX 2013
Výstaviště Brno patřilo ve  dnech 14 . až 17 . 

května 2013 Mezinárodnímu veletrhu rehabili-
tačních, kompenzačních a  protetických pomů-
cek Rehaprotex 2013 . Uskutečnil se pod záštitou 
ministryně práce a sociálních věcí paní Ing . Lud-
mily Müllerové . Ta ve svém dopise k udělení zá-
štity uvedla, že při svých dlouholetých aktivitách 
v oblasti sociální politiky se s mezinárodním ve-
letrhem Rehaprotex již seznámila . Dále uvedla: 
„Veletrh je přínosný pro osoby se zdravotním 
postižením, lékaře, sociální pracovníky, posky-
tovatele sociálních služeb, pracovníky Úřadu 
práce ČR a  mnoho dalších . V  oblasti zdravot-
nických prostředků a  léčebných postupů jsme 
svědky rychlého vývoje . Přehlídky rehabilitač-
ních, kompenzačních a protetických pomůcek, 
léčebných postupů a lékařských přístrojů, právě 
jako je vámi pořádaný veletrh, jsou jedinečnou 

příležitostí jak tento vývoj sledovat . Neméně 
důležitou částí veletrhu je jeho tradiční bohatý 
doprovodný program .“

Vedle již tradičních ocenění Medical Fair 
Award se letos poprvé udělovaly také ceny Re-
haprotex Award . Komisi zaujal mj . přístroj pro 
terapii rázovou vlnou, samoobslužný pásový 
schodolez nebo unikátní český nakladač inva-
lidního vozíku . Posledně jmenovaný výrobek je 
od společnosti Josef Hurt . Komisi zaujal svým 
nakladačem invalidního vozíku do  odsuvných 
dveří automobilu . Jde o  unikátní tuzemský 
výrobek, který vychází z důkladné znalosti po-
třeb tělesně postižených a umožňuje přepravu 
invalidního vozíku v adaptacích na běžné typy 
osobních aut . Tolik všeobecné informace . 

Druhý květnový víkend jsem byla v  Piešťa-
nech na  setkání slovenských obrnářů . Tam mi 

Ján Bartko z Košic Bohouš Navrátil a Franta Hanousek
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předem hlásil Ing . Ján Bartko z Košic, že ve čtvr-
tek jede do Brna na výstavu Rehaprotex . Záro-
veň mně požádal o kontakt na někoho, kdo se 
zabývá bezbariérovostí, že by se s ním rád zkon-
taktoval . Hned mě napadl Franta Fux, který do-

konce v Brně bydlí . A že se setkali, svědčí i fotka, 
kterou pořídil . Na  druhé jsou naši staří známí 
Bohouš Navrátil z Meyry a Franta Hanousek . Dá 
se tedy říct, že účast obrnářů na veletrhu byla .

(mm) 

Velký lékařský slovník na internetu
Hodně šikovnou věc nám poslal manžel naši 

obrnářky Lydie Krejzkové . Při studiu lékařských 
zpráv, kterým nerozumíme, nám pomůže Velký 
lékařský slovník . Stačí si najet na webovou adre-
su http://lekarske.slovniky.cz/lexikon/, klik-

nout na  odvětví, kterého se zpráva týká (např . 
Neurologie, Kardiologie, …) a potom už jenom 
hledat výrazy, co nás zajímají .

A dají se tam vyhledat i jiné věci – laboratoř, 
atd .  

Znát telefonní čísla se vyplatí
Moderní technologie a zejména mobilní te-

lefony nás odnaučily pamatovat si čísla, na kte-
rá voláme . Přitom znalost čísla může ušetřit 
peníze, protože na první pohled je vidět to, co 
vychytralí poskytovatelé prémiových služeb 
píší velmi malým písmem . 

Složení telefonního čísla 
Standardní telefonní číslo obsahuje 12 čís-

lic . Národní předvolbu (v případě ČR se jedná 
o kód 420) a zbývá devět číslic . Další tři číslice 
informují, zda voláte do  pevné nebo mobilní 
sítě . Dříve zaleželo, zda voláte tzv . místní nebo 
meziměstský hovor . A  proto bylo území státu 
rozděleno do  jednotlivých telefonních oblas-
tí, které měly přiřazeny svá čísla (a  i své ceny) . 
Ceny se sjednotily, ale oblasti zůstaly .  

Volání do  mobilní sítě poznáte podle pří-
stupového kódu, který je: 601 až 608, 702 až 
705, 72, 73, 77 nebo 7900 až 7999. Kód 910 
vás upozorní, že voláte do  sítě, která přenáší 
hlas po internetu, tzv . služby VoIP .   

Osmička na začátku 
Kód 800 vás upozorní, že voláte na bezplat-

nou linku; náklady za hovor nese volaný . Větši-
nou slouží k firemní prezentaci . 

Ale pozor! Kódy 810 až 819, 830 až 839, 
843 až 846 nejsou pro bezplatné volání, na ná-
kladech se společně s provozovatelem této lin-
ky podílíte oba dva .  

Devítka velí – pozor! 
Velmi důležité je všímat si kódů 900, 906 

a 909; slouží k přístupu ke službám s vyjádře-
nou cenou, a proto dvě číslice, které následují 

po tomto kódu, vás upozorni na výši ceny vo-
lání  za minutu . Jedná se zejména o různé spo-
třebitelské soutěže, obchodní a inzertní služby . 
Příklad: z čísla 900 55 25 25 zjistíte, že minuta 
volání stojí 55 Kč, celková cena hovoru se tedy 
odvíjí od počtu provolaných minut . V případě, 
že voláte na  telefonní číslo, které má 12 číslic 
a  nezačíná kódem 420, voláte do  zahraničí 
a můžete očekávat zvýšený účet . 

Kód 905 slouží také k přístupu ke službám 
s vyjádřenou cenou – desetinásobek kombi-
nace dvou číslic, které následují po tomto čís-
le, určují jednorázovou cenu za volání . Příklad: 
z  čísla 905  55  25  25 zjistíte, že za  celý hovor 
zaplatíte 550 Kč.  

Kód 908 slouží také k přístupu ke službám 
s  vyjádřenou cenou; dvě navazující číslice vás 
upozorní na výši ceny za volání . Příklad: z čísla 
908 55 25 25 zjistíte, že za celý hovor zapla-
títe 55 Kč.

Soutěžní a hlasovací SMS 
Zkrácená čísla, na  která posíláte SMS zprá-

vy do  různých soutěží, hlasování a  podobně, 
nejsou regulovaná Českým telekomunikačním 
úřadem, ale operátoři přijali kodex, aby i  zde 
formát čísla jednoduše upozorňoval na  výši 
ceny . Pokud chcete zjistit, kolik za svou zprávu 
zaplatíte, slouží k  tomu poslední dvě nebo tři 
číslice podle délky zprávy; u  sedmimístného 
čísla jsou to poslední dvě číslice, u osmimístné-
ho čísla určují cenu za zprávu poslední tři čís-
lice . Příklad: SMS zaslaná na sedmimístné číslo 
9004430 vás bude stát 30 Kč; za SMS zaslanou 
na  osmimístné číslo 90044300 zaplatíte 3 Kč, 
protože cena je v tomto případě v haléřích . 
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Pozor u bankomatů
Obdrželi jsme závažnou zkušenost, která 

je rozesílaná po internetu . Věříme, že pomůže 
i vám, kteří internet a dobré známé nemáte .

Dnes se mi stala událost, o které by mělo vě-
dět co nejvíce lidí, aby se vyvarovali . Šel jsem 
si vybrat peníze z  bankomatu v  Hypernově 
v  Brně-Modřice . Vše probíhalo normálně: vlo-
žení karty, zadání PINu, volba částky a  žádost 
o stvrzenku . Karta i stvrzenka vyjely normálně, 
jen peníze nikde .

A na displeji nápis „Odeberte peníze“! Kou-
kal jsem jak tele, ale peníze jsem neviděl – ani 
otvor, ze kterého by měly vylézt .

Každý bankomat je jiný a  na  první pohled 
nebylo nic patrné, došlo mi to až při podrobné 
prohlídce .

Na dvířka, ze kterých vylézají peníze někdo 
přilepil další dvířka falešná (hliníkovou lištu) . 
Takže peníze z bankomatu vyjely pravými dvíř-
ky a  zůstaly za  dvířky falešnými . Pokusil jsem 

se falešná dvířka odstranit klíči (nic jiného jsem 
neměl), ale nešlo to .

Počáteční paniku vystřídala chladná úvaha 
– hlavně neodcházet od  bankomatu . Zavolal 
jsem z mobilu na 158, nahlásil, co se stalo a po-
licie dorazila během několika minut . Zároveň 
jsem zavolal do banky a nahlásil jim to . Policie 
i  banka mi odsouhlasily odstranění falešných 
dvířek bankomatu . Požádal jsem tedy údržbáře 
z Hypernovy, aby mi přinesl a půjčil nářadí, což 
se stalo . Hliníkovou lištu se mi podařilo vypáčit 
šroubovákem, byla přilepena jen po  okrajích . 
Na  její spodní straně byla oboustranná samo-
lepka a na ní přilepené moje peníze .

Takže to dobře dopadlo, ztratil jsem jen 
spoustu času . A  tenhle e-mail píšu proto, aby 
se něco podobného stávalo co nejméně . Než 
půjdeš vybírat do  bankomatu, raději zkontro-
luj, zda mají odkud vylézt peníze .

Sportovní hry zdravotně postižených
Uskutečnily se pošestnácté v sobotu 16 . květ- 

na v centru města Kopřivnice . K zápolení v osmi 
tradičních disciplínách se letos registrovali 
sportovci s  různými druhy a  stupni postižení, 
ale také lidé zcela zdraví . „Právě to, že se našich 
her účastní jak handicapovaní, tak zdraví lidé, 
patří k jejich hlavním devizám, pro obě strany 
je to velmi příjemné a zároveň přínosné setká-
ní,“ říká hlavní organizátorka Irena Kučerková 
z AZP Kopřivnice . 

Přestože v bězích, vrhu koulí, hodu oštěpem 
nebo střelbách z  luku a  dalších disciplínách 
se soupeřilo mnohdy velmi srdnatě, výsledné 
časy, body ani metry nebyly to nejdůležitěj-
ší . „Všichni samozřejmě mají radost, když se 
jim podaří v  některé ze sportovních disciplín 
uspět . Tím ale, co k nám lidi přivádí, je přede-
vším výborná atmosféra a  skvělá parta, vždyť 
za  těch šestnáct let zde vznikla celá řada přá-
telství,“ potvrdila Irena Kučerková .

Kromě sportu je tradiční součástí her také 
zábavný a  kulturní program . Tradičně zaujala 
místní dechovka svými koncerty a  netradiční 
byla bubenická show skupiny Africana . Účast-
níkům doslova učarovala a mnozí využili mož-
nosti aktivně se zapojit a  bubnovat společně 
s vystupujícími . 

Kopřivnické Sportovní hry zdravotně posti-
žených za  dobu své existence získaly značné 
renomé . Svědčí o tom také fakt, že se jich ne-
účastní jen handicapovaní z blízkého okolí, ale 
tentokrát i vozíčkáři z Prahy a dokonce i z Košic .    

Sportovních her se pravidelně zúčastňují 
i naši obrnáři Alena a Karel Zrůnkovi . Ve střelbě 
z luku získali dokonce medaili .

(mm)
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